
بهشت پرُ دروغ!

دشمنان قسم خورده اقتدار ملی ایران، در روند تلاش های ضد ایرانی شان، 
هیچ گاه نخواســته اند از کنار بنیادهای اقتدارآفرین ایران زمین با انصاف و 
حقیقت نگری عبور و از حمله های جاهلانه و سبک مغزانه خودداری کنند. 
دشــمنان فرهنگی سرزمین مادری ما چند ســالی بود که در آستانه ماه 
محرم و آغاز نوحه گری و تعزیه های حســینی، ســخن از غم گرایی ملت 
ایران می گفتند و در مانیفســت های روان پزشــکی خویش، ایران زمین را 
در قلمرو غمبارترین کشــورها معرفی می کردند کــه ملت ایران از حیث 
خنده و شــادمانی از همه اســتانداردهای جهانی عقــب مانده و در ماتم 
و اندوه پیشــرفت کرده اســت! آن ها سوار بر اسب رســانه و بی توجه به 
نقش تحول آفرین ایران در تاریخ فرهنگ و سیاست خاورمیانه و جهان پر 
عصبیت امروز، چهار نعل می تاختند و ایران جدید و معاصر را ایران پراندوه 

و غمبار معرفی می کردند. 
اما آنچه امروز در تاریخ تمدن قرن بیست و یکم جهان قابل مشاهده است 
و تردید هم در آن وجود ندارد، این حقیقت درخشــنده اســت که هجوم 
لشکر ذره های کرونایی، همه جهان بینی ها و فلسفه ها و دیدگاه های جامعه 
علمی و بشــری را دچار لــرزه کرده و منطق داوری و قضــاوت را درباره 
ارزش های تمدن غربی دگرگون ســاخته و تفســیر رسمی آینده تمدن و 
تاریــخ را کنار زده و به جای آن اندوه و گریه گرایی و غمبارگی را نشــانده 
است. این لشــکر نامرئی منحوس، انگار قرار اســت خشونت پنهان شده 
در همه مفاهیــم و ارزش های غرب گرایانه را برملا کند. همچنان که امروز 
شعله های خشم و خشــونت ارزش های غرب گرایانه قابل دیدن و شنیدن 

است. 
مثلًا می بینیم زن کُشی یا به عبارت دیگر همسرکشی در دل قرنطینه های 
شــهری بروز و ظهور یافته و این زنان مظلوم از ترس وحشــی گری های 
مردانه مجبور به فرار از خانه می شوند. اگر قرار باشد یک گروه مستندساز 
تلویزیونــی، این تــرس پهناور و این گریه های مظلومانه و زنانه را نشــان 
دهــد آنگاه خواهیم دید که در برابر بی رحمی لشــکر ذره ها، تمدن غرب 
بی رحم تر و کشنده تر است، اما جهنمی را به نام بهشت بشری با توسل به 
تبلیغات و دروغ نقاشــی کرده و به تاریخ قرن بیستم فروخته است. تمدن 
غرب در همه این ســال ها چهره بزک کرده خود را به نمایش گذاشته و از 
فرهنگ خویش، بهشــتی فریبنده ساخته است. اما امروز و با گذشت یک 
قرن از ســاختن این بهشت پردروغ، لشکر کرونا توانسته سازه های ارزشی 
پر ریا و تزویر آن را آشــکار ســازد و حقیقت جهنمیِ یک تمدن بی خدا 

را نشان دهد.
چه طرفدار تمدن غرب باشیم و چه نباشیم، واقعیت بزرگ جز این نیست که 
بگوییم امروزه نیویورک پراندوه ترین شــهر، پاریس پرترس ترین شهر و لندن 

پرگریه ترین شهر جهان امروز است!

 محمد تربت زاده اگرچه بیش از سه ماه از شیوع کرونا در 
جهان می گذرد اما این ویروس همچنان برای دانشمندها 
ناشناخته به حســاب می آید. ابهام ها درباره ویروس کرونای 
جدید به قدری زیاد است که هر روز از گوشه و کنار جهان 
خبر های متفاوتی از منشــأ، راه های انتقال، علائم بیماری، 
ســرعت گسترش، میزان کُشــندگی و راه های درمان آن 
می شــنویم. از آن طرف بسیاری از مراکز پژوهشی خبر از 
ساخت واکســن مقابله با کرونا می دهند، اما پژوهشگران 
دیگر همزمان، از ضرورت آمادگی برای زندگی مسالمت آمیز 
با این ویروس صحبت می کنند. بد نیست اما بدانید تمام 
این پژوهشگرانی که روی ویروس کرونا تحقیق می کنند و 
همزمان به نتایج متناقضی با همدیگر می رسند، کاملاً حق 
دارند؛ چون ساختار و ماهیت این ویروس به قدری پیچیده 
است که هربار به روش جدیدی عمل می کند. نشریه علمی 
Nature هم به تازگی مقاله ای را درباره همین تناقض های 
رفتاری ویروس کرونا منتشر کرده که خبرگزاری »فرارو« آن 

را به فارسی برگردانده است. 

ویروسِ تاجدار#
بر اســاس مقاله جدید نشــریه Nature، ســابقه کشف 
نخستین ویروس کرونا توسط انسان، برمی گردد به سال 
1912 که دامپزشکان آلمانی یک گربه تبدار با شکم متورم 
را مشاهده کردند. بعدها این علائم در مرغ ها و خوک ها هم 
پیدا شد، اما حدود نیم قرن طول کشید تا انسان دلیل تب 
کردن و متورم شدن روده های حیواناتی مثل گربه و مرغ 

و خوک را کشف کند. 
در دهه 1960 دانشمندان انگلیسی و آمریکایی توانستند 
با کالبدشــکافی نمونه های مختلف، ویروســی با ساختار 
تاجدار را شناسایی کنند که سبب سرماخوردگی انسان هم 
می شد. ظاهر این ویروس ها موجب شد دانشمندان آن را 
»ویروس کرونا« یا همان »ویروس تاجدار« نام گذاری کنند. 
ویروس های خانواده  کرونا تا پیش از سال 2003 حیواناتی 
مثل ســگ، گربه و خوک را به کام مرگ می کشاندند و 
روی انســان فقط علائم خفیفی از سرماخوردگی به جا 
می گذاشتند تا اینکه پس از گسترش ویروس »سارس« 
در جهان، تمام معادلات به هم ریخت و ویروس های کرونا  
برای نخستین بار، با تغییر در ساختار خودشان توانستند 

انسان را از پا درآورند. 

تصحیح ژنومی#
ویروس های سارس و مرس خیلی زود در جهان ریشه کن 
شدند و درحالی که دانشمندان خیال می کردند ویروس 
کرونا را برای همیشــه مهار کرده انــد، از چندماه پیش 
نوع جدیدی از ویروس کرونا به نــام SARS-CoV2 در 
جهان گسترش یافت که حدود 10 برابر مرگبار تر از انواع 

کروناهای شناخته شده بود. 
دانشــمندها می گویند ویروس های کرونــا به طور کلی 
ویروس های بزرگی هســتند کــه از RNA برای تکثیر 
اســتفاده می کنند. ویروس های کرونا همچنین از معدود 
ویروس های RNA با مکانیســم تصحیح ژنومی هستند 
که ویــروس را از جهش هایی که می تواند باعث تضعیف 
آن شــود، حفظ می کند. در واقع همین توانایی اســت 
که ســبب شــده آنتی ویروس های رایجی که می توانند 
ویروس هایی مانند هپاتیت C را خنثی کنند، قادر نباشند 

SARS-CoV2را متوقف کنند.
به زبان ساده تر، آنتی ویروس ها با ایجاد جهش، ویروس ها 
را تضعیف می کنند، اما ویروس های کرونا با این مکانیسم 

تصحیح می توانند این تغییرات را از بین ببرند.

ویروسِ سمج!#
ویروس های کرونا علاوه بر قابلیت مقابله با آنتی ویروس، 
ترفند ویژه  دیگری هم دارند که به آن ها پویایی کشنده ای 
می بخشد. آن ها غالباً نوترکیب می شوند، یعنی تکه های 
RNA خود را با ســایر ویروس های کرونا عوض می کنند. 
به طور معمول، تبادل و تعامل مشــابه میان دو ویروس 
مشابه بی معنی اســت، اما در مورد ویروس کرونا ماجرا به 
کلی تفاوت دارد و هنگامی که دو ویروس کرونا هم خانواده، 
در یک سلول به سر می برند نوترکیبی ژنی ایجاد می کنند 
که قادر است با ســرعت غیرقابل باوری تمام سلول های 

میزبان را آلوده کند.
تخمین هــا برای تولد اولیــن ویروس کرونا نیز متفاوت و 
از 10هزار تا 300 میلیون ســال پیش، در نوسان است. 
دانشمندان اکنون از وجود ده ها گونه ویروس کرونا آگاهی 

دارند که هفت مورد آن ها انسان را آلوده می کند.
از بین چهار گونه ویروس کرونایی که موجب سرماخوردگی 
می شوند، دو گونه OC43 و HKU1 از جوندگان و دو مورد 
دیگر یعنی 229E و NL63 از خفاش ها به وجود آمده اند. 
سه مورد بیماری شدید ســارس، مرس و کرونای جدید 
یا همــان SARS-CoV2 هم طبق آخرین دســتاوردها 
از خفاش ها ناشی شــده اند. اما دانشمندان فکر می کنند 
معمولاً یک واســطه وجود دارد، یعنی حیوانی که توسط 
خفاش ها آلوده شــده و سپس ویروس را به انسان منتقل 
کرده است. در مورد SARS، واسطه اصلی گربه ها بودند که 
در بازار های حیوانات زنده در چین به فروش می رسد اما در 
مورد کرونای جدید هنوز نتیجه قطعی حاصل نشده است.

منشأ نامشخص#
اگرچه خیلی ها خفاش را به عنوان منشأ ویروس کرونای 
جدید پذیرفته اند اما بسیاری از محققان در مورد منشأ اولیه 
آن هنوز مطمئن نیستند و پرسش های بی جواب زیادی 
را در این زمینه منتشر می کنند. محققان می گویند، این 
ویروس در 96 درصد از مواد ژنتیکی خود با ویروس موجود 
در خفاش غار یوننان چین، مشــترک است و همین امر 
برای بسیاری استدلال قانع کننده ای است تا این ویروس را 
ناشی از خفاش ها بدانند. اما در این میان یک تفاوت اساسی 
وجود دارد. پروتئیــن ویروس های کرونا دارای واحدی به 
نام دامنه اتصال گیرنده اســت که برای موفقیت آن ها در 
ورود به سلول های انسانی، بسیار مهم است. دامنه اتصال 
SARS-CoV2 اما از نظر عملکرد با ویروس خفاش یوننان 

تفاوت دارد.
 در مــورد »پنگولیــن« یا همان مورچه خــوار پولک دار 
که در بســیاری از پژوهش ها به عنوان متهم ردیف دوم 
انتشــار ویروس کرونا جدید معرفی شده هم دانشمندان 
به این نتیجه رســیده اند که اگرچه دامنه اتصال یک نوع 
ویروس کرونــا موجود در بدن این جانور با گونه انســانی 
آن مشابهت دارد اما بقیه ویروس های کرونای موجود در 
بدن این جانور تنها 90 درصد مشابهت ژنتیکی با ویروس 
کرونای جدید نشان داد، بنابراین برخی محققان فرضیه 

واسطه بودن این جانور را رد کردند.

کشنده ترین ویروس خانواده کرونا#
ویروس هــای کرونا معمولی که موجب ســرماخوردگی 
می شوند، معمولاً به دستگاه تنفسی فوقانی حمله می کنند 
و پس از ایجاد عفونت، به وسیله دارو و آنتی ویروس از بین 
می روند. اما ویروس های مرس و ســارس که مدتی پیش 
در جهان شایع شده بودند، بیشتر به سلول های ریه حمله 

می کردند و به همین خاطر جان انسان را می گرفتند. 

ویروس جدید کرونا اما می تواند هر دو منطقه )دســتگاه 
تنفسی فوقانی و ریه( را به راحتی آلوده کند. این امر آزادی 
عمل بیشــتری به ویروس می دهد تا در بدن فرد تکثیر 
شود. دلیل اصلی وجود علائم مختلف در بیماران کرونایی 

هم همین عامل است.
این ویروس می تواند در گلو یا بینی شروع شود، سرفه ایجاد 
کرده و حس بویایی و چشایی را مختل کند و بعد ماجرا 
به همان جا ختم شــود و بیمار به مرور بهبود پیدا کند. 
اما این گزینه  هم محتمل اســت که راه خود را به سمت 
ریه ها بچرخاند و با از بین بردن آن ها ســبب مرگ بیمار 
شود. متخصصان هنوز نتوانسته اند کشف کنند که ویروس 

کرونای جدید چطور وارد ریه بیمار می شود.
حالت ســومی هم برای ویروس کرونای جدید محتمل 
اســت و آن اینکه ویروس می تواند سلول های گلو را دور 
بزند و به طور مســتقیم وارد ریه ها شــود. در این صورت 
بیماران ممکن اســت بدون علائم خفیف معمول مانند 
ســرفه یا تب، ذات الریه کنند و در مدت کوتاهی و بدون 
داشــتن هیچ علائمی جانشــان را از دست بدهند. تمام 
این ها به آن معنی است که کرونای جدید می تواند روش 
انتقال ویروس های ســرماخوردگی را با قدرت کُشندگی 
ویروس های MERS-CoV و SARS-CoV ترکیب کند 
و همین عامل هم آن را تبدیل به کشــنده ترین ویروس 

خانواده کرونا کرده است.

آنتی بادی های طبیعی#
یکی دیگر از ابهام ها درمورد ویروس کرونا، عملکرد مختلف 
این ویروس روی افراد مختلف است. یعنی اگرچه خیلی ها 
بدون آنکه خودشان متوجه شوند، کرونا می گیرند و پس از 
مدتی بهبود پیدا می کنند اما خیلی ها هم بلافاصله پس از 

ابتلا به کرونا جانشان را از دست می دهند.
متخصصــان دراین باره می گویند بیشــتر افــراد آلوده 
آنتی بادی های خنثــی را ایجاد می کنند که متناســب 
با سیســتم ایمنی بدن هســتند. این آنتــی بادی ها که 
آنتی ویروس طبیعی بدن به حســاب می آیند، با ویروس 
پیوند خورده و از ورود آن به سلول جلوگیری می کنند. اما 
به نظر می رسد بدن برخی از افراد بنا به دلایل ناشناخته ای، 
قادر به ساختن چنین آنتی بادی هایی نیستند. به همین 
دلیل است که برخی افراد، بعد از یک هفته علائم خفیف، 
بهبود می یابند، در حالی که برخی دیگر به عفونت ریوی 

حاد مبتلا می شوند. 

پایانِ کرونا#
بــا وجود تمام ایــن پیچیدگی ها اما ســؤال اصلی هنوز 
پابرجاست؛ اینکه آخر و عاقبت کرونای جدید چه می شود؟! 
نشریه علمی Nature که منبع اصلی این مطلب است، با 
جمع آوری صدها پژوهش به این نتیجه رســیده تاکنون 
محتمل ترین سناریو این است که ویروس در مدت زمان 
نسبتاً کوتاهی همچنان به گسترش و آلوده سازی بیشتر 
جمعیت جهان بپردازد. پس از آن، ویروس احتمالاً برای 
همیشه در میان انسان ها گسترش خواهد یافت. این امر به 
مرور مانند دیگر ویروس های کرونای عامل سرماخوردگی، 
به مرور تضعیف می شود و بنابراین دیگر نیازی به واکسن 
هم نیســت. بررسی تاریخی شماری از ویروس های کرونا 
خفیف امروزی که منجر به سرما خوردگی می شوند نیز 
تأییدی بر این مدعاســت. اکنون ثابت شده برخی از این 
ویروس های کرونا در گذشــته انســان ها را به راحتی به 
کام مرگ می کشانده اند، اما امروزه کاملاً بی خطر به نظر 

می رسند.

دست ها را می شمارم

رقیه توسلی: »زرگیس« بی ماسک و دستکش ایستاده پشت در خانه. برایم 
عرق بهار و هندوانه آورده. 

مستأصلم چه بکنم؟ که خودش به  دادم می رسد و می گوید: نترسید بانو. یادتان 
رفته انگار که من تخیل شمایم.

کله تکان می دهم اما زیرلبی می گویم: چه جور خیالی هستی آخر که هندوانه 
می خری؟

بعد در را چارطاق کرده، بفرما می زنم بیاید داخل.
یک ساعتی مانده به افطار و از آمدنش پنج دقیقه نگذشته که به شادی و اندوه 
همزمان دچار می شوم؛ به حالی که از ایستادن در مرز این دو احساس گریبانم 
را می گیرد. دردی که فقط مبتلاشدگان می دانند چیست و چه می گویم! لعنت 

بر کرونا که نمی رود. لعنت که دارد با کاسه صبرمان بازی می کند.
یاد قبل ترهای شــاد می افتم... یاد آن وقت ها کــه دیدن ملاحت و ملامت 
و زرگیس، روزم را می ســاخت، یاد کتاب قصه هایــی که می خریدم برای 
»آبان« ســنگک داغی که روی میز صبحانه چشمک می زد، بعدازظهرهای 
بارانی، لبخند شیرین همکاران، میهمانی های تا پاس شب خانه خواهری، 
یاد ماهیچه هایی که دایی جان قصاب می فرســتاد به آدرسمان و می گفت 
فوق سفارشــی، باک پرُ ماشــین، چت کردن های نیمه شــبی با برادران 
کــوچ کرده و یاد دیروزهای مچاله کننده. یــاد آقاجان که قرآن و حافظ و 
عینکش را روزی جا گذاشــت روی میز و بی خبــر رفت، یاد خانجان که 
تســبیح سبزش را بخشید به من و دیگر ذکری نگفت، عکس افطاری های 
دسته جمعی، قورمه هایی که دیگر بی بابا خوشمزه نشدند، یاد باغچه ای که 
دیگر »عزیز« تویش راه نمی رود و سبزی هایش را نمی شناسد. گشنیزها و 

تره ها و نعناع هایش را هم.
صدای زرگیس از آشپزخانه بلند می شود که شربت بهار یا آب هندوانه؟

فکرنکرده می گویم: بهارنارنج، عزیزم... 
می خواهم بگویم مرز شادی و غم، جای عمیقی است شبیه گرداب. شبیه چاه 
100متری که دستی حتماً آنجا باید بیاید به کمکت و بی تردید قلبی که بسیار 

دوستت داشته باشد.
و من ایستاده ام همانجا، روی مرز و در تقلای آزادی ام. دیروزها را می بینم که 
دو لشکر شده اند از خیر و شر که خستگی ناپذیر می جنگند و خون و خونریزی 

به راه انداخته اند.
که تلفن زنگ می زنــد دو بار. خواهری برای احوالپرســی و »آفرینش« که 

می خواهد به عمه جانش گوشزد کند لایو خانوادگی یادش نرود.
تا اذان مغرب به افق ســاری چیزی نمانده که می روم کتلت های مادرِ »آقای 
همسر« را توی ماهیتابه گرم کنم و دست ها را بشمارم. چهار دستِ نیکوکاری 

که امروز یاری ام کردند.
پ.ن: مهربــان باشــیم... و دل از دل هــم خالی نکنیــم که فقط آدمی 
خوشبخت است که دوست داشــتن می داند و طعم دوست داشته شدن 

را چشیده است.
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ورزشورزش
شیوه نوین دلالی در فوتبال ایران

  عقد قرارداد 
به شرط خرید ویلا !

پس از ممنوعیت جذب بازیکن خارجی از سوی وزارت ورزش

 کار سخت سرخابی ها
برای حفظ خارجی ها

 گفت وگو با مسعود فروتن درباره خوب و بد »تئاتر آنلاین«

تئاتر یعنی روبه رو شدن با تماشاچی

رکاب زنی در شب های رمضان
هر چند برتری دادن یک فصل بر فصل دیگر کمی بی انصافی است، با این همه بهار 
از آن فصل های دلچسب است که جان می دهد برای بیرون زدن از چاردیواری ها. 
برای من و شاید خیلی های دیگر که زمستان را هم با دوچرخه هایمان رکاب زده 
بودیم، بهار فرصتی اســت که بدون تجهیزات زمستانی از خانه بیرون بزنیم و از 
زیبایی های طبیعت لذت ببریم. امســال اما با وجود کرونا بهار و دوچرخه مفهوم 
دیگری برایم پیدا کرده است. از طرفی دوچرخه و رکاب زدن برایم بیش از پیش 
جدی شــده و از طرفی آدم های بیشتری را می بینم که سراغ دوچرخه می روند و 
این یکی از لذت های امسال من در بهار است. وقتی دوستی زنگ می زند و می گوید 
فروشگاهی به او معرفی کنم که بتواند دوچرخه بخرد، یا وقتی دوستی دیگر برایم 
می نویسد: »یک ماه دیگه قراره سفری تا نیشابور بریم اگه فرصت همراهی دارین 
خوشحال می شیم با هم رکاب بزنیم« و یا وقتی دوستی دوباره پس از سال ها قرار 
است دوچرخه اش را راه بیندازد، حس بسیار خوبی به من دست می دهد. احساس 
می کنم جمعیت دوچرخه ســوارها دارد زیاد تر می شود. هر چند حرکت این زیاد 
شدن کند است اما برای من و دوستانی که دوست دارند دوچرخه سواران بیشتری 

در شهر ببینند غنیمت است.
یکی دو شب پیش بود که با دوچرخه ام تا سوپری نزدیک خانه رفتم. مرد مهربان 
فروشــنده که دم در ایستاده بود و پسرش داخل مغازه، مثل همیشه با لبخندی 
تحویلم گرفت و وقتی وارد مغازه شدم تا پسرش سفارشم را آماده کند، مرد مهربان 
صدایم کرد و از دوچرخه ام پرســید، از قیمتش و اینکه الان دوچرخه آلمان بهتر 
است یا انگلیس یا آمریکا و بعد این سؤال بهانه ای شد تا او هم از روزگار جوانی اش 
بگوید و در این بین جوانی وارد بحث ما شد. فروشنده مهربان از این گفت که من 
دوچرخه سوارم و کمی در این باره حرف زدیم. احساس کردم همین صحبت ها هم 

می تواند گاهی انگیزه ای برای شنونده باشد تا سراغ دوچرخه برود. 
دیشــب که ســاعت 21 از خانه بیرون زدم تا به دیدن دوستی بروم، بعد از دیدار 
دوستم فرصتی شد تا مسیر دوچرخه باغ ملک آباد را رکاب بزنم. آدم های زیادی با 
دوچرخه هایشــان در حال تردد بودند و این تردد با دوچرخه آن هم از حاشیه باغ 
خاطره انگیز ملک آباد شده بود بخشی از زیبایی شب های اردیبهشت و ماه مبارک 
رمضان. بین آن هایی که رکاب زدن شبانه را برگزیده بودند، هم نوجوان بود هم آدم 
مســن و من حالم خوب بود چون هم دوباره رکاب می زدم و هم از کنار آدم هایی 

عبور می کردم که دوچرخه را برای تردد برگزیده بودند.

بیرانوند در فهرست نامزدهای عنوان بهترین بازیکن قاره کهن

 توپ طلای آسیا را 
کم دارم

روزمره نگاری

 سینا واحد

نامه فرهنگ

یادداشت های چرخدار

عباسعلی سپاهی یونسی
annotation@qudsonline.ir

آنچه از آنچه از   SARSSARS--CoVCoV22،  مرگبارترین ویروس خانواده »کرونا« نمی دانیم،  مرگبارترین ویروس خانواده »کرونا« نمی دانیم

ویروسِ تاجدارویروسِ تاجدار
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ورزش: یک روزنامه قطری در گزارشی نوشت که علاوه بر 
اکرم عفیف وینگر تیم ملی قطر نام علیرضا بیرانوند دروازه  بان 
تیم ملی ایران نیز در فهرست نامزدهای بهترین بازیکن سال 
آسیا وجود دارد. به گزارش استاد الدوحه اکرم عفیف ستاره 
نخست تیم ملی قطر و باشگاه السد و بهترین بازیکن آسیا در 
سال 2019 باید برای کسب این عنوان در سال 2020 نیز با 

رقبایش از کشورهای دیگر رقابت کند.

شانس بالای بیرو#
براســاس فهرســت پیشــنهادیAFC نام اکرم عفیف در 
لیست 10 نفره گزینه های کمیته انتخاب بهترین های این 
کنفدراســیون حضور دارد. این فهرست در ماه نوامبر از 10 
نفر به سه نفر کاهش پیدا می کند و در نهایت در ماه دسامبر 
و در مراسم سالانه بهترین بازیکن سال آسیا انتخاب شد. اما 
موضوع این است که به نظر می رسد امسال نیز اکرم عفیف 
یک رقیب جدی و ایرانی نیز در این رقابت دارد و آن کسی 
نیســت جز علیرضا بیرانوند که در دوسال گذشته همواره 
نامش به عنــوان یکی از اصلی ترین گزینه های توپ طلای 

آسیا شنیده شده است.
دروازه بان تیم ملی ایران سال گذشته این رقابت را به اکرم 
عفیف باخت اما شاید در آخرین سال حضورش در فوتبال 

باشگاهی آسیا بتواند سرانجام به این افتخار بزرگ برسد. 

هت تریک شماره یک#
علیرضا بیرانوند در گفت و گو با اپلیکیشن رسمی باشگاه 
پرســپولیس در خصوص حضورش در بیــن نامزدهای 
انتخاب بهترین بازیکن ســال آســیا گفــت: به هر حال 
اتفاق خیلی خوب و بزرگی رخ داده و از این بابت بســیار 
خوشحالم. این برای ســومین بار است که این اتفاق رخ 
داده؛ ســال اول نام من در دقیقه 90 خط خورد، ســال 
گذشــته به مراسم رفتم و انتخاب نشدم و حالا امیدوارم 
بتوانم به این عنوان دست پیدا کنم. به قول معروف تا سه 
نشه بازی نشه! امیدوارم امسال این اتفاق خوب برای من 
رخ بدهد و به این عنوان مهم دســت پیدا کنم. فکر کنم 
تنها عنوان فردی که آن را کم دارم همین عنوان بهترین 
بازیکن ســال آسیاست و امیدوارم امسال این جایزه را به 
افتخاراتم اضافه کنم. به نظرم عملکردم با پرسپولیس در 
لیگ قهرمانان آســیا خیلی می تواند به رســیدنم به این 
جایزه کمک کنــد هر چند که به دلیل رفتنم به فوتبال 
بلژیک و نبودنم در پرسپولیس شاید کار برای رسیدن به 

این عنوان کمی سخت شود.

تنها دروازه بان طلایی#
وی در خصوص اینکه تنها دروازه بانی است که نامزد بهترین 
بازیکن ســال آسیا شــده افزود: بله این اتفاق تا حالا برای 
هیچ گلری رخ نــداده و از این جهت به خودم می بالم. این 
موضوع نشان می دهد که کنفدراسیون فوتبال آسیا من را 
به عنوان بهترین دروازه بان آســیا قبول دارد. از طرف دیگر 
در نظرسنجی های آسیایی همیشه بیشترین رأی را آوردم و 
این اتفاق بزرگی برای من است. امیدوارم بالاخره این طلسم 
شکسته شود و امسال به عنوان بهترین بازیکن آسیا انتخاب 

شوم.

#AFC طلب از
بیرانوند در پاسخ به این پرسش که چقدر برای خودت شانس 

قائل هستی تا به این عنوان برســی ادامه داد: اگر عملکرد 
امسال من را در نظر بگیرند فکر کنم شانس زیادی دارم. البته 
چون در ادامه راه باید برای ادامه فوتبال به اروپا بروم شــاید 
کار من سخت شود اما من از کنفدراسیون فوتبال آسیا جایزه 
بهترین بازیکن سال آســیا را طلب کارم و امیدوارم امسال 

طلب من را بدهند.

با نخستین پرواز در اروپا#
دروازه بان ملی پوش پرســپولیس در خصوص چه زمانی به 
آنتروپ بلژیک ملحق می شود و برای تست های پزشکی به 
باشگاه جدیدش خواهد رفت افزود: من پیگیر سفرم هستم 
و به من گفته شده به محض اینکه نخستین پرواز به سمت 
بلژیک انجام شــود برای من بلیت خواهند گرفت تا به این 

کشور بروم. البته عنوان شده که لیگ بلژیک تعطیل شده و 
از فصل آینده هم بازی ها بدون تماشاگر برگزار خواهد شد. 

شانس قهرمانی#
دروازه بان ملی پوش پرسپولیس درباره اینکه اگر لیگ تعطیل 
شود باید قهرمان انتخاب شود یا نه ادامه داد: اگر قرار است 
لیگ را تعطیل کننــد باید بر اســاس قوانین بین المللی 
تصمیم گیری شــود. وضعیت ما در جدول رده بندی لیگ 
به گونه  ای است که تصمیم گیرندگان به راحتی می توانند 
حکم به قهرمانی پرســپولیس بدهنــد. ما با همه تیم های 
مدعی و تیم هایی که شــانس قهرمانی دارند بازی کردیم و 
با تیم های بالای جدول بازی نداریم. مســئولان باید به این 
موضوع توجه کنند که ما با رقبای اصلی بازی نداریم و این 
موضوع می تواند تصمیم گیری آن ها را ساده و راحت کند. ما 
اگر با سپاهان، شهرخودرو و .. بازی داشتیم شاید حق را به 
ایــن تیم ها می دادم اما ما با این تیم ها بازی کردیم. از طرف 
دیگر تیم هایی که شانس کسب سهمیه آسیایی دارند باید 
با هم بازی کنند و در این شرایط قطعاً امتیاز از دست داده 
و فاصله ما با آن ها بیشــتر هم خواهد شد. به هر حال سایر 
تیم ها می دانند که اگر ما در قهرمانی پوکر کنیم اتفاق بزرگی 
رخ داده و شاید دیگر در فوتبال ایران چنین اتفاقی رخ ندهد. 
بعید است تیمی بتواند در قهرمانی مثل ما پوکر کند. من فکر 
می کنم نوه من هم دیگر نمی تواند پوکر قهرمانی را درهیچ 

تیم ایرانی ببیند! 

Zoom   

نام های جدید
کمیته انتخاب ای. اف. ســی10بازیکن را انتخاب کرده که 
علاوه بر اکرم عفیف و علیرضا بیرانوند، تاموکی ماکنو از ژاپن 
و یک نام جدید از فوتبال عربســتان به نام سعید الدوساری 
بازیکن الهلال در این فهرســت حضــور دارند. البته انتظار 
می رود که در صورتی که رقابت های لیگ قهرمانان در آسیا 
از سر گرفته شود کنفدراسیون فوتبال آسیا لیست 10نفره را 

مورد ارزیابی مجدد قرار بدهد.
قرار است مراسم بهترین های سال آسیا امسال در دوحه قطر 
برگزار شود. نکته جالب اینجاست که در دوسال گذشته که 
این مراسم در کشــورهای عمان و هنگ کنگ برگزار شد 
دو بازیکن از قطر توپ  طلا را بردند. آیا در دوحه داســتان 
متفاوتی برای انتخاب بهترین بازیکن آسیا رقم خواهد خورد.

بیرانوند در فهرست نامزدهای عنوان بهترین بازیکن قاره کهن

توپ طلای آسیا را کم دارم

بخشش دستمزد پورعلی گنجی برای مبارزه با ویروس کرونا
ورزش: مرتضی پورعلی گنجی، بازیکن خط دفاعی تیم العربی قطر بخشــی از 

دستمزدش را برای مبارزه با ویروس کرونا اهدا کرد. 
به نقل از رسانه رسمی تیم فوتبال العربی قطر، بازیکنان خارجی این تیم شامل 
مرتضی پورعلی گنجی، مارک مونیســا، حمدی الحرباوی، آرون گونارســون و 
میشل لاسوگا بخشی از دستمزدهای خود در راستای تلاش های صورت گرفته 
برای مقابله با ویروس کرونا اهدا کردند. پیش از این سایر بازیکنان تیم العربی 
قطر نیز برای اعطای بخشی از دستمزدهای خود جهت مبارزه با ویروس کرونا 

موافقت کرده بودند.

استام: منچستریونایتد نیاز به بازیکنان باکیفیت دارد
ورزش: مدافع پیشین شیاطین سرخ معتقد است: منچستریونایتد روند رو به رشدی را 
در پیش گرفته، اما هنوز نیاز به بازیکنان باکیفیت بیشــتری دارد. یاپ استام می گوید: 
»چیزی که من در حال حاضر از منچستریونایتد می بینم، این است که آن ها هنوز نیاز 
به بازیکنان با کیفیت بیشتری دارند تا بتوانند برای قهرمانی رقابت کنند. منچستریونایتد 
به تازگی در بازی های رودررو با منچسترســیتی نتایج خوبی کسب کرده است، اما شما 
نمی توانید تنها به چند بازی نگاه کنید و بگویید که چون چند تیم را شکست داده اید، 
در مســیر قهرمانی هســتید. به نظر من در تمام طول لیگ باید شرایط پایداری داشته 

باشید، درست به مانند لیورپول!

کیه لینی: بالوتلی و ملو بدترین هم تیمی هایم بوده اند
ورزش: کاپیتان تیم فوتبال یوونتوس در کتاب تازه منتشــر شده شرح حال خود، بدترین 
بازیکنانی که کنارشان بازی کرده را هم معرفی کرد. جورجیو کیه لینی می گوید: »در دوران 
بازیگری ام دو بازیکن مرا مأیوس کردند. بالوتلی آدمی منفی اســت که هیچ احترامی برای 
گروه قائل نیست. او واقعاً نیاز داشت یک سیلی بخورد. بعضی از مردم فکر می کردند که او 
جزو پنج مهاجم برتر دنیاست اما به نظر من او جزو 20 مهاجم اول دنیا هم نبود. فیلیپه ملو 
واقعاً بدترین بود. من اصلاً نمی توانم آدم هایی که احترام دیگران را نگه نمی دارند را تحمل 
کنم، آن هایی که همیشه دوست دارند مخالفت کنند. زمانی هم که ملو در تیم بود، ما دائماً 

در آستانه یک درگیری قرار داشتیم. او سیب فاسدی بود که بقیه را هم فاسد می کرد«.

واکر: از پاپاراتزی ها به ستوه آمده ام
ورزش: مدافع تیم فوتبال منچسترسیتی از زوم شدن رسانه های انگلیسی روی زندگی 
شخصی او پس از نقض دوباره قوانین قرنطینه بسیار ناراضی است. کایل واکر دراین باره 
می گوید: »در ارتباط با اتفاقاتی که روز چهارشنبه گزارش شد، باید بگویم که من به شهر 
شــفیلد رفتم تا به مناسبت تولد خواهرم به او یک کارت پستال هدیه بدهم. او مرا در 
آغوش کشــید تا یادم آورد که چقدر برایش اهمیت دارم و دوستم دارد. خب در چنین 
موقعیتی من باید چه کار می کردم؟ او را به عقب هل می دادم؟ حتی در روزهای قرنطینه 
در خانه خودم هم احساس امنیت نمی کنم. چرا باید کار را این اندازه از حد بگذرانید؟ چه 

کسی سزاوار چنین رفتارهایی است؟

ورزش: مهاجــم شــهرخودرو می گوید: خداراشــکر 
مصدومیتم به طور کامل برطرف شــده است. زمانی که 
پزشکان از پایم عکس گرفتند به من گفتند دو الی سه 
هفته نیاز به زمان است تا بتوانی دوباره به شرایط ایده آل 
دست پیدا کنی که لیگ برتر به یکباره تعطیل شد من 
هم توانســتم بیشــتر این زمان را در دوران لغو بازی ها 
سپری کنم. در حال حاضر هم طبق برنامه تمرینی که 
باشگاه زیرنظر مربی بدنساز و سرمربی تیم به بازیکنان 
داده  اســت روزانه به تمریناتم می پردازم تا از شــرایط 
آمادگی دور نشوم. همگی هم منتظر هستیم تا ببینیم 
فدراسیون چه تصمیمی در مورد برگزاری بازی های لیگ 
می گیرد تا همگی دوباره بتوانیم از برگزاری مسابقات و 

حضور تماشاگران در ورزشگاه ها لذت ببریم.

برنامه ویدئویی#
مهاجم شهرخودرو می گوید: در مورد اینکه شهرخودرو 
در مدت تعطیلی لیگ خیلی بی صدا و بی خبر کار خود 
را دنبال می کند گفت: ما در واتس آپ از کادرفنی برنامه 
هفتگی می گیریم، هرروز تمرینــات خود را به صورت 
انفرادی پیگیری می کنیم و شــب ها ویدئوی آن را در 
اختیــار کادرفنی قرار می دهیم. ما هم مثل بقیه تیم ها 

تمرینات خود را به صورت انفرادی پیگیری می کنیم.

تمرین گروهی؟#
او درمورد اینکه گفته می شود تعدادی از تیم ها به صورت 
گروهــی تمرین می کنند هم گفت: من هم شــنیده ام 
ولی بعید می دانم چنین اتفاقی رخ داده باشد. مثلاً من 
خودم با شــهاب گردان در شمال هستم و می دانم که 
فولاد تمرین نمی کند. بعضی از دوستانم هم هستند که 

می دانم آن ها هم در تیم هایشان تمرین نمی کنند. 
وی افزود: واقعاً در شرایط فعلی برگزاری تمرین گروهی 
وجود ندارد. من خودم در شمال هستم و مسافران زیادی 
آماده اند. این شرایط خیلی خطرناک است و واقعاً در این 

شرایط برگزاری تمرین گروهی امکان پذیر نیست. 

موافق برگزاری لیگ#
مهاجم شهرخودرو در پاسخ به این پرسش 
که آیا مخالف برگزاری لیگ است یا نه هم 
گفت: نه من مخالف نیستم. فقط دوست 
دارم شرایط طوری باشد بازیکنان درگیر 

بیماری نشوند. الان می گویند تیم های ایتالیا 
تمرینات خود را شــروع کــرده اند اما چند 

بازیکن به کرونا مبتلا شده اند. ما هم می خواهیم 
در شــرایطی تمرینات خود را شروع کنیم که خطری 
بازیکنان را تهدید نکند. خلعتبری گفت: من شنیدم که 

دکتر خلیلیان گفتند برای شروع تمرینات تمام شرایط 
را در نظر می گیرند. امیدوارم ایشــان وقتی از سلامت و 
کم خطر بودن شــروع تمرینات مطمئن شدند مجوز را 
صادر کنند تا خدایی ناکرده بازیکنی به کرونا مبتلا نشود.

بازیکن مورد علاقه مارادونا#
خلعتبری درباره انتشار عکس هایش با مارادونا در صفحه 
شــخصی اش گفت: برایم افتخار برزگی بود که شــاگرد 
مارادونا بودم. چیزهای زیادی از او یاد گرفتم و آن روزها را 
تا آخر فراموش نمی کنم.  خلعتبری درباره ماجرای اختلاف 
مارادونا و باشگاه الوصل بر سر او می گوید:»خب ما بازیکنان 
خوبی نداشتیم و کیفیت بعضی از بازیکنان واقعا پایین بود. 
در خط هافبک و دفاع بازیکنان خوبی نداشتیم. مارادونا 
کار سختی داشت. او به بازی من علاقه داشت و می گفت 

خلعتبری باید بماند.

ورزش: وزارت ورزش و جوانان با اعلام مهدی علی نژاد، 
معاون وزیر ورزش جذب بازیکن و مربی خارجی را برای 
دو باشــگاه پرسپولیس و اســتقلال ممنوع کرد و این 
باشگاه ها فقط می توانند با بازیکنان خارجی فعلی خود 
ادامه دهند. دلیل این اقــدام وزارت ورزش پرونده های 
شــکایتی متعدد این دو باشگاه بابت بازیکنان و مربیان 
خارجی در چند ســال اخیر بوده که ضررهای هنگفت 

مالی به سرخابی نیز زده است.

حفظ بشار بسیار دشوار#
سرخپوشان بوژیدار رادوشوویچ را به عنوان جانشین 
علیرضا بیرانوند مدنظر دارند و قرارداد این دروازه بان 
هم سه ساله است. با توجه به این مسئله او همچنان 
ســرخپوش خواهد ماند. اگرچه او هم طلب سنگینی 
از باشــگاه خود دارد. اما  در مورد بشار رسن که این 
روزها نغمه جدایی ســرداده شــرایط متفاوت است. 
او قــراردادش یک ماه دیگر با پرســپولیس به پایان 
می رســد و بیش از 200 هزار دلار هم از این باشگاه 
طلبکار است. در شرایط فعلی که باشگاه پرسپولیس 
با مشــکلات مالی زیادی مواجه است حفظ بشار کار 

بسیار  سختی برای مدیران این باشگاه خواهد بود. 

اوساگونا؛ توفیق اجباری#
بازیکن خارجی دیگر پرسپولیس کریستین اوساگوناست 
که نیم فصل به پرســپولیس آمد و در بازی هایی که به 
میدان رفت هرگز مهاجم مطمئنی برای سرخپوشــان 
نشــان داد. از طرفی آنتونی استوکس هم خیلی زودتر 
از آنچه تصور می شد پرسپولیس را رها و راهی کشورش 
شد. با توجه به همین مسئله گل محمدی به دنبال یک 
مهاجــم خارجی خوب و مطمئن برای تیمش بود که با 

قانون جدید وزارت ورزش مجبور است به همین اوساگونا 
بسنده کند.

نکته قابل توجه اینکه علی علیپــور هم قراردادش را 
با پرســپولیس رو به اتمام و در حال انتقال به فوتبال 
اروپاست. در این شــرایط مدیران پرسپولیس سخت 
باید به دنبال جلب رضایت علیپور برای ماندن در این 

تیم باشند. 
علیپور در چند ســال اخیر کمترین دریافتی را نسبت 
به دیگر بازیکنان اصلی تیمش داشــته و از این لحاظ 
برای ماندن در پرســپولیس پول زیادی را می خواهد. 
علی علیپور می گوید: من در پرســپولیس علی علیپور 
شــدم و در کنار بازیکنان و هواداران خوبی که داریم 
در این چند ســال توانستیم موفق باشــیم. در حال 
حاضر شــرایط لیگ نامشخص است و قبل از هر چیز 
باید بازی ها به پایان برســد. هــر اتفاقی رخ دهد من 
 اولویتم پرسپولیس اســت. حتی اگر پشنهاد خارجی 

داشته باشم.

اهمیت دوچندان »دیاباته« و »میلیچ« #
با این قانون جدید، برای باشــگاه استقلال نیز میزان 
اهمیت حفظ شیخ دیاباته و میلیچ دو بازیکن خارجی 
که عملکــرد خوبی در این تیم داشــتند برای فصل 
آینده افزایش می یابــد و آبی ها نه تنها ناچارند برای 
حفظ آن ها تــا پایان فصل تلاش بیشــتری نمایند، 
بلکه می کوشــند تا شرایط استفاده از این دو بازیکن 
برای فصل آینده را نیز ایجاد نمایند. دیاباته و میلیچ 
درخواســت دریافت مطالبات معوقه خود را رسماً به 
باشگاه اســتقلال اعلام کرده و مسئولان این باشگاه 
نیز درصدد هســتند تا ســریع تر به ایــن دو بازیکن 

پرداختی داشته باشند.

با برگزاری لیگ مخالف نیستم

خلعتبری: برنامه تمرینات شهرخودرو ادامه دارد
پس از ممنوعیت جذب بازیکن خارجی از سوی وزارت ورزش

کار سخت سرخابی ها برای حفظ خارجی ها

اخبار کوتاه

 مادر بازیکن لیگ برتری 
پسرش را در خانه حبس کرد!

ورزش: حســن آذرنیا سرپرست باشگاه ماشین سازی 
در واکنش به زمان هایی که برای شروع مسابقات لیگ 
برتر مطرح می شــود، بیان کــرد: »در فضای مجازی 
صحبت هایی مطرح است که برای شروع تمرینات زمان 
می دهنــد و می گویند20 یا 25 اردیبهشــت تمرینات 
شروع می شود. والدین یک بازیکن با ما تماس گرفتند 
و گفتند اگر تمرینات شــروع شــود چه کسی تضمین 
می دهــد فرزند ما که ســالیان ســال برایش خون دل 
خوردیم دچار مشکل نشود؟ یا پدر یک بازیکن تماس 
گرفته می گوید او نمی تواند ســر تمرین بیاید مادرش 

اجازه نمی دهد.«

برنامه ادامه لیگ برتر نوشته شد
ورزش: از یــک منبــع آگاه نزدیک به ســازمان لیگ 
شنیدیم برنامه ادامه مســابقات به دقت نوشته شده و 
حتی گفته می شود نسخه ای از آن را به برخی مدیران 
عامل باشــگاه ها که موافق برگزاری ادامه لیگ هستند 

هم نشان داده اند )موضوعی که تأیید نشده است(. 
طبــق این برنامه تیم ها با فاصله چهار یا نهایتاً پنج روز 
به مصاف هم می روند تا 9 هفته باقی مانده ظرف مدت 

زمان ۴5 روز )یک ماه و نیم( به پایان برسد. 
برنامه ای که مخفیانه طبق تقویم ســال 1۳99 نوشته 
شده و از پایان ماه رمضان قابلیت اجرا دارد. فقط مانده 
اعلام زمان شــروع تمرینات تیم هــا که آن هم حداکثر 
برای هر تیم ســه هفته مهلت تمریــن در نظر گرفته 

می شود.

ورزش: فوتبال ایــران تا بوده، در اختیار دلال ها بوده اســت. 
واسطه هایی که هر کدام شیوه های مختلفی برای فعالیت خود 
انتخاب می کنند. برخی از آن ها صرفاً کار قانونی انتقال بازیکنان 
را انجام می دهنــد و برخی دیگر در کنار این کار، فعالیت های 
جانبی دیگری هــم دارند که در این مطلب قصد داریم با عده 

خاصی از آن ها آشنا شویم.
به گزارش تســنیم حتماً این را به خوبی می دانید که دلال ها و 
واسطه های فوتبال در هر پنجره نقل و انتقالاتی چه بلایی به سر 
باشگاه ها و بازیکنان می آورند و حتی بدون پرداخت مالیات، چه 
درآمد هنگفتی به جیب می زنند. طبق قوانین وضع شده میان 
کارگزاران فوتبال، آن ها از هر قرارداد 10 درصد دریافت می کنند 
که برخی از آن ها حتی بیشتر از این مبلغ می گیرند و به همان 
10 درصد هم راضی نیستند. حالا حساب کنید این واسطه ها 
در هر پنجره نقل و انتقالاتی چند بازیکن را جابه جا می کنند و با 
10 درصد حق قرارداد هر کدام از آن ها به چه درآمدی می رسند 
که درآمد آن ها در چرخه فوتبال نیز وارد نمی شود. این در حالی 
است که بسیاری از آن ها وقتی مشکلی در قرارداد بین مربی یا 
بازیکن و باشگاه ها رخ می دهد، حضور نداشته و هیچ تعهدی در 

قبال قراردادی که بسته اند، ندارند.

دلال  به توان 2!#
گروهی از دلال ها نیز دو جانبه کار می کنند یا بهتر است بگوییم 
»دلال به توان 2« هستند. به این شکل که برای بازیکنان تحت 
قراردادشــان شرط و شروط می گذارند که در نوع خود عجیب 
است. هر کدام از این واسطه ها برای اینکه نماینده قانونی، ایجنت 
یا به اصطلاح مدیر برنامه بازیکنان باشند، قرارداد دو جانبه ای با 

آن ها امضا می کنند که علاوه بر ایجاد تعهد، اجازه قانونی برای 
مذاکره با باشگاه ها را هم داشته باشند. دلال های دو جانبه نیز 
که منحصر به فرد هســتند، برای بازیکنان تحت قرارداد خود، 
شــرط و شروط می گذارند به شرطی آن ها را به تیم های دیگر 
منتقل می کنند و با شیوه های خود ارقام بازیکنان را بالا می برند 
که بازیکن بخشی از مبلغ قرارداد خود را به خرید ویلای معرفی 

شده از سوی آن ها در مناطق شمال کشور اختصاص دهند.
بخشــی از این گروه دلالی که این اقــدام را می کنند، در اصل 
هم دلال بازیکن هســتند و هــم دلال خرید و فروش ویلا که 
کمیسیون خود را از فروشنده ویلاهای شمال کشور نیز دریافت 
می کنند. دو ویلادار سرمایه داری که مسلماً با این کار هم خیلی 

راحت اقــدام به فروش ویلای خود می کننــد و هم با فروش 
مجموعه ویلاهای خود به بازیکنــان فوتبال برای خود اعتبار 

می خرند یا تبلیغ می کنند.
با توجه به شــرایط موجود، این گونه به نظر می رسد بازیکنانی 
که در حال همکاری با این واسطه ها یا همان دلال ها هستند، 
به نوعی ابزار شــده اند برای به ثروت رسیدن عده ای خاص که 
کمترین زحمت را متقبل می شوند. مسلم است که در فوتبال 
بخش های زیادی وجود دارد که منابع و درآمدهای فوتبال را مال 
خود می کنند، بدون اینکه ریالی از این درآمدها در چرخه فوتبال 
وجود داشــته باشــد که یک گروه از آن ها همین واسطه هایی 

هستند که سال هاست نفس فوتبال بی رمق ایران را گرفته اند .

فورفورتو/مترجم: امیرمحمد سلطان پور: کاپیتان 
سابق منچسترسیتی که در پایان فصل گذشته از این 
تیم جدا شد، در مصاحبه اختصاصی با مجله فورفورتو 
از اتفاقات خاصی که برای او در آخرین فصل افتاد، از 
مکالمه با پپ گواردیولا، تا شــکل رقابت با لیورپول و 
البته آن گل فوق العاده که به لسترسیتی زد گفته است. 
مصاحبه جالب ونسانت کمپانی را در زیر مرور می کنیم:

قبل از اینکه به چیــزی دیگر بپردازیم؛ در س
مــورد آن صحنه فوق العــاده در اواخر فصل 
گذشته بگو که با شوتی مهیب دروازه لستر را باز 
کردی و تیمت را به یک قدمی قهرمانی رساندی.

حتی موقعی که شوت را زدم نمی دانستم گل می شود 
یا نه، اما متوجه شــدم که ضربه تمیزی شد و به پایم 
نشست. زمانی که توپ به تور چسبید همه چیز برایم 
تیره و تار شــد. از هیجان و لذت سرشار شده بودم و 
قبل از اینکه بفهمم، دیدم تپه ای از بازیکنان با پیراهن 
آبی آســمانی روی من ریخته اند. این یکی از بهترین 
لحظات زندگی مــن بود. البته هیچ کــدام از آن ها 
نمی دانستند که این آخرین بازی من در اتحاد است. 
من به توانایی شوت زدن خودم همیشه ایمان داشتم 
اما بارها شده بود که می دانستم می توانم با شوت زنی 
خطرآفرین باشــم اما مثلاً در بازی واتفورد در فصل 
گذشــته ایلکای گوندوغان بارها من را منصرف کرد. 
پس از بازی احســاس خوبی نداشتم که به حرف او 
گوش کردم. در بازی با لستر هم زمانی که می خواستم 
شــوت بزنم آگوئــرو به من گفت که شــوت نزن! و 

خوشحالم که به حرف او گوش نکردم.

در ماه ژانویه فصل گذشته پس از شکست س

مقابل نیوکاسل بسیاری معتقد بودند که شانسی 
برای قهرمانی ندارید. چه شــد که به بازی ها 

برگشتید؟
پس از آن شکست در شب سرد و برفی در نیوکاسل، 
تقریباهًمه کارشناســان فکر می کردند که ما جام را 
از دســت دادیم. مدت کوتاهی بعــد از آن بازی پپ 
گواردیولا ما را جمع کرد و از ما این ســؤال را پرسید: 
»آیا باور دارید که هنوز می توانیم قهرمان شویم؟ آیا 
بــاور دارید که هنوز...« قبل از آنکه جمله اش را تمام 
کند من فریاد زدم مسلماً می توانیم قهرمان شویم. من 
این را به خاطر تأثیری که می گذاشت نگفتم. من به 
هیچ عنوان نقش یک کاپیتان سینه سپر کرده را بازی 
نمی کردم. من در سه تیم من سیتی که قهرمانی لیگ 
را بدست آورده بودند عضویت داشتم و می دانستم که 
شکل قهرمان شدن می تواند چگونه باشد. می دانستم 
که هنوز بازی های زیادی مانده و فشار زیادی بر روی 
رقیبانمان قرار دارد و هنوز زود است که تسلیم شویم.

آیا تجربه نخستین قهرمانی به شما کمک کرد؟س
دقیقاً تجربه آن قهرمانی به کارمان آمد. ما در ســال 
2012 بــرای مدت طولانی صدرنشــین نبودیم اما 
قهرمان شدیم و می دانستیم فصل گذشته هم لیورپول 
زیر فشار شدیدی قرار خواهد داشت. وقتی صدرنشین 
هستید و اگر این اتفاق برای نخستین بار بعد از مدت ها 

بیفتد هر روز فشــار روی شما شدیدتر می شود. شما 
در این شرایط به خودتان و به رسانه ها می گویید که 
این کار یا آن کار را برای ادامه حرکت خود به سمت 
قهرمانی انجام خواهید داد اما در حقیقت شرایط بسیار 

متفاوت تر و سخت تر خواهد بود.

آیا این حقیقت دارد که قهرمان شدن سبب س
می شود که سال بعد راحت تر قهرمان شوید؟

بله حقیقت دارد. وقتی شما یکبار قهرمان شوید سال 
آینده کار راحت تری دارید. سال پیش لیورپول برای 
نخســتین بار در مدت های طولانی صدرنشین بود و 
آن ها می خواستند بعد از حدود سه دهه قهرمان شوند 
و این برای تیم های تحت تعقیب آن ها فشار را کمتر 

می کرد.

پس از آن جلســه با پپ بود که به کورس س
قهرمانی برگشتید؟

لیورپول چند بازی را مســاوی کرد و این اجازه را به 
ما داد تا به کورس برگردیــم. اما بعد از آن رقابت ما 
دو تیم در بالاترین ســطح برگزار می شد. هیچ کدام 
از ما کم نمی آوردیم. مســلماً در آن زمان هر دو تیم 
دوست داشتند در ابتدای هفته بازی کنند و سه امتیاز 
را کســب کنیم تا روی حریف برای کسب سه امتیاز 

فشار باشد اما هیچ کدام قصد عقب نشینی نداشتیم.

چه شد که تصمیم گرفتی در انتهای فصل از س
سیتی جدا شوی؟

من در آن فصل به خاطــر مصدومیت از کنار زمین 
کیفیت بسیار بالای هم تیمی هایم را تماشا می کردم. 
من فصل را با چنــد مصدومیت جزئی آغاز کردم اما 
حتی زمانی که ســالم هم بودم نیز روی نیمکت قرار 
می گرفتم که برای من اتفاقی جدید بود. همین سبب 
شد که فکر به آینده ام را شروع کنم. هر چقدر فصل 
جلوتر می رفت بیشتر به این نتیجه می رسیدم که این 
آخرین فصل من در سیتی خواهد بود. من عاشق این 
باشگاه بودم اما همین که نمی توانستم ثابت بازی کنم 
سبب می شد که ســناریوهای مختلفی برای آینده ام 

فکر کنم.

این تفکرات چه تأثیراتی از لحاظ ذهنی روی س
بازی تو گذاشت؟

من این هدف را برای خودم مشخص کرده بودم که 
حتی اگر قرار است این فصل آخرم باشد باید بتوانم 
تأثیری روی موفقیت تیمم بگذارم و در پایان فصل 
جام را بالای ســر ببرم. من در طی سالیان گذشته 
بازیکنان زیادی را دیده بودم که نمی توانســتند در 
ترکیــب ثابت باشــند و به همین دلیل شــروع به 
منفی نگری نســبت به همه چیز می کردند. فوتبال 
به اندازه کافی به خودی خود ســخت هست و اگر 
چنیــن تفکراتی در رختکن وجود داشــته باشــد 
موجب دردســر می شود. من تلاش کردم تفکرات و 
احساســاتم را کنار بگذارم و با دید مثبت بیشتری 
به بــازی بپردازم. من نمی خواســتم بــا تفکراتی 
منفی که به وجود می آورم  فشــار شدیدتری روی 

هم تیمی هایم بگذارم.

ستاره تیم ملی فوتبال کشورمان در استوری اینستاگرامی 
خود خاطرات دوران ابتدای فوتبال خود را با مخاطبانش 
به اشتراک گذاشته است. مهدی طارمی که هم اکنون در 
تیم ریو آوه پرتغال عضویت دارد در استوری خود عکسی 
قدیمی در حالی که سن و سال پایینی داشته و در عضویت 
یک تیم امید در استان بوشهر بوده گذاشته و در مورد آن 
نوشته: »هِی روزگار؛ 10 سال پیش یکی از بهترین تیم های 

امید استان بوشهر شاید هم بهترین!«

معاون ســابق باشــگاه اســتقلال تهران در اســتوری جدید 
خــود خبر از معرفی افــراد تفرقه افکن در این باشــگاه داد. 
امیر ســلطانی که به شــکلی واضح تحت تأثیر سریال مطرح 
تلویزیونی خانه کاغذی ســاخت اســپانیا نیز قــرار گرفته و 
تصویری از یکی از شخصیت های این سریال را در استوری خود 
منتشر کرده نوشــته: »به زودی چهره پشت نقاب رو معرفی 
 می کنم. تا همه با پروفســور فتنه و تفرقه در باشگاه استقلال 

آشنا شوند«.

امیر سلطانیمهدی طارمی
مرد شــماره یک تنیس جهان در لایو اینستاگرام خود در 
مورد آرات حسینی گفت: »آرات دوست من، ویدئوهای تو 
را همراه با پسرم استفان که یک سال از تو کوچک تر است 
تماشا می کنیم. تو الهام بخش او هستی، تو با 6 سال سن 
ورزشــکار فوق العاده ای هستی و احتمالاً قوی ترین پسر 
6ساله ای هستی که من تا به حال دیدم. تو خیلی جذاب، 
شــاد، پاک و مهربان هستی، به پدر و مادرت برای تربیت 

چنین فرزندی تبریک می گویم«.

ستاره جوان باشگاه پاری سن ژرمن در توییتر خود اعلام کرد 
که نمی خواهد به تنهایی صاحب جایزه بهترین گلزن لیگ دسته 
اول فرانسه شود. کیلیان امباپه با 18 گل زده، دقیقاً به اندازه بن 
یدر گلزنی کرده بود اما به خاطر اینکه تعداد گل های بیشتری 
نسبت به او در جریان بازی به ثمر رسانده، به عنوان برنده کفش 
طلایی انتخاب شده بود. اتفاقی که امباپه در توییتر خود با آن 
مخالفت کرده و گفته بن یدر نیز باید با او در این جایزه شریک 

شود.

کیلیان امباپهنوواک جوکوویچ

شیوه نوین دلالی در فوتبال ایران

 عقد قرارداد به شرط خرید ویلا!

ضد  حمله

فدراسیون فوتبال: 
قرارداد اسکوچیچ ریالی است

ورزش: امیر مهدی علوی، ســخنگوی فدراســیون فوتبال درباره 
شــایعات منتشــره درباره نحوه انعقاد قرارداد دراگان اسکوچیچ با 
فدراسیون فوتبال عنوان کرد: مطابق اعلام قبلی، قرارداد اسکوچیچ 
به شــکل ریالی با فدراسیون به امضا رســیده است. براین اساس، 
هرگونــه اظهارنظــر در باب قرارداد ســرمربی تیم ملــی خارج از 
چارچــوب مطرح شــده مورد تأیید نیســت.وی افــزود: با تأکید 
سرپرســت فدراسیون در بهمن سال گذشته و پیش از عقد قرارداد 
فدراســیون فوتبال با ســرمربی تیم ملی، هیچ متمم قرارداد و یا 

تبصره ای برای تغییر این قرارداد به ارزی انجام نشده است. 

ابعاد جدید در افشاگری باشگاه تراکتور
ورزش: روز چهارشنبه باشگاه تراکتور با ارسال نامه رسمی به کمیته 
اخلاق فدراســیون فوتبال خواستار رسیدگی مراجع امنیتی به پرونده 
وکلای حاضر در ســوئیس و ارتباطات داخلی آن ها شد. در این نامه، 
تراکتور اعلام کرد: مستندات بسیاری در مورد ارتباط نزدیک علی خطیر 
با وکیل خارجی، رد و بدل شــدن چک و وجه نقد و موارد بسیاری از 
این قبیل در اختیار دارد که کمک شایانی به روشن تر شدن زوایای این 

موضوع می کند. 
به همین دلیل، کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در پی نامه این باشگاه 
تبریزی، علی خطیر معاون سابق استقلال را برای ارائه توضیحات درباره 

شکایت مطروحه و همچنین مسائل مختلف احضار کرد.

دردسر جدید استوکس برای پرسپولیس
ورزش:یکــی از طلبکاران پرســپولیس که بر ســر انتقال آنتونی 
اســتوکس در نقل و انتقالات زمســتانی حاضر به پرداخت قرض 
150 هزار دلاری شــده بود هنوز موفق به دریافت این مبلغ نشده 
است.طلبکار باشــگاه پرسپولیس زمان کمی را برای دریافت طلب 
خود تعیین کرده اســت و در صورت عدم تعهد باشگاه که از دوران 
انصاری فرد باقی مانده اســت از این مجموعه شکایت خواهد کرد.

هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس قصد دارد بدهی به این شخص را 
همزمان با واریز پول به حســاب بازیکنان و کادرفنی تیم پرداخت 
کند تا مشــکلی در ادامه فعالیت های مالی سرخپوشــان به وجود 

نیاید.

 2 گل جهانبخش 
جزو پراحساس ترین گل های فصل برایتون

ورزش: دو گل علیرضا جهانبخش برای این تیم انگلیســی در این 
فصل جزو گل های پراحســاس تیم قرار گرفت. جهانبخش در این 
فصل بعد از یک ســال و نیم موفق شد نخستین گل خود را مقابل 
بورتموث به ثمر برســاند و بعد از این گل، احساســش را بروز داد.

دومیــن گل جهانبخش جزو زیباتریــن گل های فصل لیگ جزیره 
انتخاب شــد. علیرضا در بازی با چلســی موفق شد با یک قیچی 

برگردان زیبا دروازه چلسی را باز کند.

 AFC پیشنهاد 
برای برگزاری انتخابی جام جهانی 

ورزش: در جدیدترین خبر، نشــریه »استاد الدوحه« عنوان کرد: 
کنفدراســیون فوتبال آسیا در حال بررسی است تا ادامه مسابقات 
انتخابی جام جهانی 2022 و جام ملت های آســیا 202۳ چین را 
هم به صورت متمرکز برگزار کند تا بتواند در کمترین زمان ممکن 
و بدون نیاز به جابه جایی زیاد در ایام کرونا پرونده مرحله اول این 

بازی ها را ببندد.

نحوه عرضه سهام استقلال و پرسپولیس 
ورزش: شورای عالی نظارت بر اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی، از عرضه 
10 درصد ســهام سرخابی ها در بورس با هدف کشف قیمت خبر داد. 
شــورای عالی نظارت بر اصل ۴۴ پیشــنهاد خود را برای واگذاری دو 
باشگاه استقلال و پرســپولیس مطرح کرد.بر این اساس 10 درصد از 
سهام باشگاه های استقلال و پرسپولیس برای کشف قیمت در بورس و 
50 درصد به شرکت های سهامی عام با حداقل 10 هزار سهامدار و ۴0 

درصد دیگر به تعاونی های سهامی و فراگیر کل کشور واگذار می شود.

عابدزاده در بین پنج دروازه بان برتر لیگ پرتغال
ورزش: وب سایت bolanarede درپرتغال اقدام به انتخاب پنج دروازه بان 
برتر این فصل از رقابت ها کرده اســت که در بین آن ها نام امیر عابدزاده 
هم دیده می شــود. علاوه بر امیر چهار دروازه بان دیگر به عنوان بهترین 
سنگربانان این فصل لیگ پرتغال حضور دارند: کلودیو راموس)توندلا(، 
هلتون لیته )بواویشــتا(، اودیسه ولاکودیموس )بنفیکا( و دیه گو کاستا 

)پورتو(.

جدایی ارزانی از سلتیک گلاسکو
ورزش: دانیــل ارزانــی، بازیکــن ایرانی الاصل تیــم ملی فوتبال 
اســترالیا و منچسترســیتی به صورت قرضی در سلتیک اسکاتلند 
بازی می کرد؛ با این حال پارگی رباط صلیبی باعث شــد که او تنها 
دو بار برای این تیم به میدان برود.این بازیکن ایرانی الاصل که در 
جام جهانی روســیه نیز برای استرالیا به میدان رفت تأیید کرد ماه 
آینده هم زمان با پایان قراردادش از سلتیک جدا می شود و احتمالا 
راهی لیگ هلند خواهد شد تا بتواند خودش را نشان دهد.هر چند 
او در عضویت تیم منچسترسیتی قرار دارد ولی سران این تیم لیگ 
برتری فعلًا قصد اضافه کردن او را به تیم اصلی ندارند و قصد دارند 

بازی او را در تیم های دیگر ارزیابی کنند.  
ارزانی احتمال زیاد راهی یک تیم در بلژیک یا هلند خواهد شد تا بتواند 
خودش را اثبات کند و نشــان دهد بعد از پارگی رباط صلیبی می تواند 

همچنان بازیکن مؤثری باشد.

گرانادا مشتری محبی شد
ورزش: دو روز قبل بود که باشگاه سپاهان خبر از پیشنهاد رسمی 
از سوی یک باشگاه لالیگایی برای جذب محمد محبی خبر داد ولی 
نامی از این باشــگاه نیاورد. در همین راســتا، خبر رسید تیمی که 
محمد محبی را می خواهد گرانادا، تیم نهم جدول لالیگاســت.یکی 
از علاقه مندی هــای گرانادا برای در اختیار گرفتن محبی شــرایط 
سنی عالی او است ضمن اینکه قرار نیست در صورت رفتن محبی 
به ایــن تیم در فصل ابتدایی در لالیگا دســتمزد کلانی به محبی 

بپردازد.

منهای فوتبال

سنگین وزن های کشتی آزاد در فدراسیون
ورزش: در روزهــای اخیــر بحث تدوین چرخه انتخابــی برای تیم های 
ملی کشــتی آزاد به ســوژه اصلی خبرنگاران حوزه کشتی تبدیل شده و 
حاشیه هایی هم در پی داشته است. فدراسیون کشتی هم برای اینکه این 
طرح را کارشناسی تر و بدون حرف و حدیث به تصویب برساند، دیروز از سه 
تن از قهرمانان جهان و المپیک دعوت کرده بود تا در نشستی به بررسی 
چرخه انتخابی تیم ملی بپردازند. این نشســت با حضور عباس جدیدی و 
علیرضا رضایی قهرمانان المپیک و جهان در کشتی آزاد، رئیس فدراسیون و 
مسئولان انستیتو کشتی برگزار شد، اما علیرضا حیدری که با وجود دعوت 
فدراسیون در جلسه حاضر نشده بود، نظرات خود را به صورت مکتوب در 

سه صفحه به علیرضا دبیر ارائه داد و در جلسه مورد بررسی قرار گرفت.

بنا استعفا نداد
ورزش: محمدابراهیم امامی، سخنگوی فدراسیون کشتی در گفت وگو 
با شبکه خبر شایعه استعفای بنا را رد کرد و گفت: این خبر صحت ندارد 
و بنا همچنان در خدمت تیم ملی کشــتی فرنگی است. هنوز تدوین 
فرایند انتخابی تیم های ملی کشتی نهایی نشده است و باید صحبت های 

محمد بنا سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی را نیز بشنویم.

نایب قهرمان جهان: وزنه برداری را کنار می گذارم
ایســنا: علی میری، نایب قهرمان وزنه برداری جهان در دســته 89 
کیلوگرم، با انتشار پستی در صفحه اجتماعی خود اعلام کرد: قصد دارد 

از وزنه برداری کناره گیری کند.
میری در مورد علت این تصمیم ناگهانی خود بیان کرد: وضعیت روحی ام 
به هم ریخته است و من می خواهم خوب باشم اما نمی گذارند. مشکلی 
اصلی من رئیس هیئت آذربایجان غربی است. پس از مسابقات جهانی 
تایلند حتی یک هزار تومان هم به من نداده اند و من از کجا بیاورم خرج 
کنم. این در حالی اســت که اگر یــک وزنه بردار بخواهد خوب تمرین 
کند باید در ماه ۷-8 میلیون تومان هزینه کند اما اکنون در حساب من 

100هزار تومان وجود دارد واقعاً دیگر کم آورده ام.

تمرین مشترک المپیکی های تکواندو 
ورزش: در روزهایی که به دلیل شیوع بیماری کرونا، اغلب ورزشکاران 
در قرنطینه تمرینات انفرادی خود را پیگیری می کنند، دو تکواندوکار 
المپیکی ایران در رشت تمرین می کنند. میرهاشم حسینی تکواندوکار 
میانه ای تیم ملی به رشــت ســفر کرده تا چند روزی میهمان آرمین 
هادی پور دیگر ملی پوش تکواندو ایران باشد. این دو تکواندوکار که باید 
ســال آینده در بازی های المپیک شرکت کنند، از این فرصت استفاده 

کرده و تمرین را هم چاشنی دید و بازدید خود کردند.

پرتابگر دیسک  ایران:
2 سال است منتظر پاداش ۱۰ میلیونی هستم

ورزش: صادق صمیمی، پرتابگر دیسک ایران در رده نوجوانان و جوانان در 
مسابقات قهرمانی آسیا 2019 با ثبت رکورد 59.85 به مدال نقره رسید. 
او اکنــون به بی توجهی ها و تعلل در پرداخت پاداش 10 میلیونی مدال 
خود انتقاد دارد و عنوان کرد که به دلیل شرایط مالی، روند تمریناتش با 
مشکل مواجه شده است. دو سال پیش و پس از مسابقات قهرمانی آسیا 
قرار بود پاداشــی 10 میلیون تومانی به من بدهند که این اتفاق نیفتاد. 
نمی دانم باید چکار کنم و اکنون هم بدون هیچ تمرینی در خانه نشسته ام.

یادداشت

سینا حسینی
annotation@qudsonline.ir

 عامل بدهی ها و فسادها در فوتبال؛ 
مربیان خارجی یا مدیران ایرانی؟

مهدی  علی نژاد، معاون ورزشــی وزارت ورزش و جوانان شامگاه جمعه 
در یکی از بخش های خبری رسانه ملی بار دیگر تأکید کرد: باشگاه های 
اســتقلال و پرسپولیس حق جذب مربی و بازیکن خارجی را تا اطلاع 
ثانوی نخواهند داشت! این یعنی مهدی علی نژاد و تیم مدیریتی وزارت 
ورزش و جوانان برای حل مشکلات موجود تنها صورت مسئله را پاک 
کردند! معاون ورزشــی وزیر ورزش به جای اینکه به انتخاب های غلط 
شخص وزیر در طول دو سال و نیم گذشته اشاره کند می گوید استقلال 
و پرســپولیس نباید بازیکن و مربی خارجی استخدام کنند! حال باید 
از ایشــان سؤال کرد با عدم جذب بازیکن و مربی خارجی، آیا مشکل 

مدیریتی حل و بدهی ها پرداخت می شود؟
مهدی علی نژاد امروز تلاش می کند با زیرکی خاص ماجرا را وارونه جلوه 
دهد اما باید به وی یادآور شــد جناب معــاون، اگر وزیر ورزش قدری 
اصولی تر نفرات مورد نظر خود را برای مدیریت این دو باشگاه انتخاب 
می کرد، شاید امروز بدهی چند 100 میلیاردی به دو مجموعه استقلال 

و پرسپولیس تحمیل نمی شد؟
خرید بازیکنان درجه سه و چهار هنر مدیران منتخب جناب وزیر بوده 
اســت. افرادی نظیر آنتونی اســتوکس، بودروف به واسطه بی کفایتی 
مدیران منصوب وزارت ورزش و جوانان به اســتخدام این دو باشــگاه 
درآمدند.شــاید انتخاب های غلط مدیران منصوب شده از سوی وزیر 
در سالیان گذشته اســتقلال و پرسپولیس را با بدهی های کمرشکن 
مواجه کرده است اما چرا به انتخاب های خوب که در این مدت صورت 
گرفته اشاره نمی کنید؟ وقتی می توان با یک رقم معقولانه بازیکنی نظیر 
شیخ دیاباته را خرید، وقتی می توان استراماچونی و گابریل کالدرون را 

استخدام کرد چرا باید مسیر ورود این افراد به فوتبال ما بسته شود؟
جناب آقای علی نژاد به نظر می رســد به جای منع اســتخدام بازیکن 
و مربی خارجی باید مانــع ورود مدیران بی کفایت به عرصه مدیریت 
استقلال و پرسپولیس شود تا فرق بین بازیکن خوب و بد را تشخیص 

دهند! 
به جای ایجاد محدودیت های غیر حرفــه ای و غیر اصولی، افرادی را 
به عنوان مدیر و عضو هیئت مدیره دو باشگاه انتخاب کنید که به فکر 
منافع شخصی نباشــند و زیر هر قراردادی را امضا نکنند تا باشگاه ها 

مجبور نباشند روزی 90 میلیون تومان غرامت پرداخت کنند!
از طرفــی اگر ادعای مدیران وزارت ورزش و جوانان مبنی بر واگذاری 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس درست باشد و این دو باشگاه از طریق 
بورس به بخش خصوصی واگذار شــود، وزارت ورزش به عنوان متولی 
اصلی ورزش حق اخذ چنین تصمیمی را نخواهد داشــت، پس به این 
باور می رسیم که اخذ این تصمیم یک راه فرار در قبال انتقادات گسترده 
اهالی ورزش از ســوء مدیریت در این دو باشــگاه و انتخاب های غلط 

شخص وزیر ورزش و جوانان است!

»ونسانت کمپانی« از خاطرات جالب آخرین فصل با منچسترسیتی می گوید

هم تیمی هایم می گفتند شوت نزن!
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

 آخرین وضعیت تولید »سلمان فارسی« 
در سایه کرونا

مهر: نویسنده مجموعه تلویزیونی 
کارگردانی  به  »سلمان فارســی« 
تشــریح  میرباقری، ضمن  داوود 
شرایط تولید این پروژه در وضعیت 
شــیوع ویروس کرونا، از احتمال 
تأخیــر در ضبط ســکانس های 

مرتبط با کشور ترکیه خبر داد.
امرالله احمدجو، نویسنده سریال »سلمان فارسی« به کارگردانی سید داوود 
میرباقری درباره وضعیت این پروژه پس از کرونا و شروع دوباره آن گفت: هنوز 
خبر جدیدی از ادامه تصویربرداری پروژه نشده، با این حال خدا را شکر پیش 
از عید دو لوکیشن از سریال در کرمان و قشم به تصویربرداری رسید که هر 
دو به نحو احسن انجام شد و میرباقری با پختگی و حساسیت بیشتر از همیشه 

کار را به انجام رساند.
وی درباره تعطیلی کار نیز گفت: »ســلمان فارســی« در همان موعدی که 
باید به اتمام می رســید، متوقف شــد و اگر زودتر متوقف می شد پروژه به 
پیچیدگی هایی می خورد. ما تصویربرداری سریال را تا ۲۸ اسفند انجام دادیم 

و خدا را شکر هیچ اتفاقی برای هیچ یک از اعضای گروه رخ نداد.
این نویسنده و کارگردان اضافه کرد: ما از ابتدای زمستان به قشم رفتیم و در 
اسفند ماه خبر بیماری کرونا پیچید که البته آنجا چندان خبری نبود، برای 
همیــن خیلی هم جدی نگرفته بودیم، چون از اخبار دور بودیم. چند هفته 
آخر کار بحث شد که باید تعطیل شود و خطرناک است. چند پزشک با ابزار 
و تجهیزات کامل فرستادند و توصیه های لازم انجام شد تا اینکه کار در ۲۸ 
اسفند به پایان رسید. احمدجو درباره ادامه کار تصویربرداری نیز گفت: قرار 
بود پس از تعطیلات عید گروه به ترکیه برود که این شــرایط پیش آمد و 
احتمالاً با توجه به شرایط فعلی ابتدا از صحنه های داخل کشور، کار را دوباره 
شــروع کنند. وی با اشاره به لوکیشن های ترکیه گفت: البته لوکیشن های 
ترکیه هم ضروری است، چون میرباقری با دقت مکان هایی را انتخاب کرده 

که با معماری بیزانس تطبیق داشته باشد.
کارگــردان »روزی روزگاری« در پایان درباره صحنه هایی که پیش از این در 
قشم گرفته شد، بیان کرد: این صحنه ها مربوط به سفر سلمان فارسی در شام 

بود که در مناطق شامات در کمپ های بیابانی دیده می شود.

ادامه »وارش« از سیستان آغاز می شود
فارس: کارگردان سریال »وارش« 
گفت: قصــه ای که در زمان پیش 
از ورود به شمال و داستانی که در 
سیستان می گذشت، برای مخاطب 
جذابیت بیشتری داشت و اگر قرار 
باشد فصل بعدی را بسازیم قصه را 

از سیستان شروع می کنیم. »احمد کاوری« کارگردان سریال »وارش« درباره 
تولید سریال وارش در فصل های بعدی گفت: در حال حاضر متنی برای ادامه 
این سریال نوشته نشده است.  وی ادامه داد: سازمان صداوسیما برای ادامه این 
سریال تمایل داشت، اما در حال حاضر ایده و طرحی که بتوان آن را اجرایی 

کرد به دستمان نرسیده است.
این کارگردان در پاســخ به اینکه قصه فصل بعدی »وارش« در چه فضایی 
اســت، بیان کرد: فکر می کنم قصه ای که در زمان پیش از ورود به شمال و 
داستانی که در سیستان می گذشت، برای مخاطب جذابیت بیشتری داشت 
و اگر قرار باشــد فصل بعدی را بســازیم قصه را از سیستان شروع می کنیم 
و با شــخصیت هایی مثل یارمحمد که یکی از کاراکترهای دوست داشتنی 
مخاطبان بود، پیش می رویم. سریال »وارش« به کارگردانی احمد کاوری و 
تهیه کنندگی محمودرضا تخشید و بازی بهنام تشکر، علیرضا کمالی  نژاد، ساناز 
سماواتی، نسرین بابایی، الهام طهموری، علیرضا جلالی تبار و ... سال گذشته 

از شبکه سه سیما پخش شد.

»سینماماشین« چه تعداد مخاطب داشته است؟
فروش ۷۰میلیونی برای »خروج«

مهر: براســاس آمار ثبت  شده در 
سامانه رســمی فروش سینماها، 
فیلم ســینمایی »خروج« ابراهیم 
حاتمی کیا در یــک هفته اجرای 
فروشی  »سینماماشــین«  طرح 
معــادل ۷۰میلیــون و ۸۴۰ هزار 

تومان را تجربه کرده اســت. طرح »سینماماشین« با اکران فیلم سینمایی 
»خروج« به کارگردانی ابراهیم حاتمی کیا از روز جمعه ۱۲ اردیبهشت ماه برای 

اولین بار پس از انقلاب در پارکینگ شماره سه برج میلاد آغاز شد.
در این طرح در هر ســانس ۱۶۰ ماشین با بلیت ۴۰هزار تومانی به ازای دو 

سرنشین به تماشای »خروج« نشستند.
ابتدا قرار بود این طرح در یک هفته اجرایی شود، اما پس از گذشت چند روز 
و به  دلیل استقبال مخاطبان، سازمان اوج، متولی برگزاری »سینماماشین« 
اعلام کرد این طرح تا ۲۲ اردیبهشت  ماه و شب های قدر ادامه خواهد داشت.

به استناد آمار ثبت  شده در سامانه رسمی سازمان سینمایی، آمار مخاطبان 
طرح »سینماماشین« طی هفته گذشته و میزان فروش این طرح تا پنجشنبه 
۱۸ اردیبهشت  ماه ، فیلم سینمایی »خروج« در این طرح فروشی معادل ۷۰ 
میلیون و ۸۴۰ هزار تومان داشــته و تعداد بلیت فروخته شده برای آن هم 

یک هزار و ۷۷۱ قطعه ثبت شده است.
نکته مورد توجه این است که در این سامانه تعداد مخاطبان براساس هر قطعه 
بلیت محاسبه می شود و با توجه به اینکه در طرح »سینماماشین« برخلاف 
اکران معمول هر قطعه بلیت صرفاً یک مخاطب را نمایندگی نمی کند، با در 
نظر گرفتن قانون پذیرش دو نفر به ازای هر خودرو در این طرح می توان تعداد 
مخاطبان واقعی را که در قالب این طرح به تماشای فیلم »خروج« نشسته اند، 

حداقل دو برابر این آمار ثبت شده و افزون بر ۳هزار و ۵۰۰ نفر دانست.
استقبال از »سینماماشین« تا به امروز به گونه ای بوده است که پخش کننده 
فیلم سینمایی »طلا« به کارگردانی پرویز شهبازی که این روزها اکران اینترنتی 
را تجربه می کند، برای نمایش این فیلم در قالب »سینماماشین« ابراز تمایل 
کرده است.فیلم سینمایی »خروج« قصه زندگی گروهی پنبه کار شهرستانی را 
روایت می کند که محصولشان بر اثر بارش شدید باران آب خورده و وعده هایی 
که به آن ها داده شــده، پوچ درآمده است. این گروه تصمیم می گیرند برای 

اعتراض به وضعیتشان نزد هیئت دولت در نهاد ریاست جمهوری بروند.
فرامــرز قریبیان، پانته آ پناهی ها، کامبیز دیرباز، ســام قریبیان، محمدرضا 
شریفی نیا، گیتی قاسمی و جهانگیر الماسی به عنوان بازیگران اصلی در این 
فیلم به ایفای نقش پرداختند. باید دید به استناد استقبالی که تا امروز از اکران 
»خروج« در طرح »سینماماشین« شده است، با اتمام شب های قدر، نمایش 
فیلــم در این قالب ادامه پیدا خواهد کــرد و آیا ظرفیت های دیگری غیر از 

پارکینگ برج میلاد نیز به اجرای این طرح اختصاص خواهد یافت؟

ماه  چند  زهره کهندل    سینما/  و  سیما   
می گذرد،  کنسرت  و  سینما  تئاتر،  تعطیلی  از 
مانده   خالی  هنرها  این  از  کدام  هر  سالن های 
و  اقتصادی  مشکلات  با  کدام  هر  هنرمندان  و 
معیشتی در فصلی که هر ساله رونق کاری داشت، 
این روزها در خانه ها مانده اند. ویروس کرونا که آمد 
نخستین گام مقابله با آن تعطیلی تجمعات بود و 
از آنجا که تئاتر، سینما و کنسرت از بزرگ ترین 
آغازین  روزهای  از  تجمعات محسوب می شدند 
شدند.  تعطیلی  به  مجبور  گذشته  سال  اسفند 
حالا بیشتر از دو ماه است که سالن ها و اجراها 
تعطیل  و هنرمندان خانه نشین شده اند. مشخص 
نیست این تعطیلی موقت به همین یک فصل 
خاتمه می یابد یا قرار است روزهای بیشتری سایه 
سنگینش بر سر هنرمندان باشد. در این شرایط 
اما بسیاری از مشاغل و حرفه ها »برخط« شده اند 
و هنرهای تصویری هم بی نصیب از ظرفیت های 
اینترنتی  نمایش  شیوه  مثلاً  نبوده اند.  آنلاین 
فیلم های سینمایی که شیوه ای مرسوم در دنیا 
بود، در سینمای ایران قوت گرفت و برخی فیلم ها 
در شبکه VOD نمایش داده شدند. در این میان 
هنرهای زنده ای همچون اجرای تئاتر و کنسرت 
هم مجال آزمون و خطا در استفاده از بسترهای 
فضای مجازی را یافتند، اما این ماجرا موافقان و 
مخالفانی دارد. عده ای بر این باورند اجرای آنلاین 
تئاتر با ذات این هنر در تعارض است، زیرا بازیگر 
می شود  چطور  و  است  تماشاچی  با  همنفس 
که تئاتر را برخط اجرا کرد؟ موافقان ماجرا اما 
مدعی اند اجرای آنلاین شکل تازه ای از این هنر 
و سرگرمی  تئاتر  ادامه  حیات  است که موجب 
مردم در این شرایط می شود. درباره خوب و بد 
»تئاترآنلاین« با »مسعود فروتن« از پیشکسوتان 
سینما  کارگردان  مجری،  نویسنده،  تله تئاتر، 
و تلویزیون و رادیو که بیش از ۳۵۰ تله تئاتر و 
چندین فیلم و سریال در کارنامه هنری اش دارد، 
گفت وگو کردیم. مشروح آن را در ادامه می خوانید:

عده ای معتقدند تئاتــر آنلاین با ذات و س
ماهیت تئاتر که باید در حضور تماشــاچی 
اجرا شود، در تضاد است، نظر شما چیست؟

همین طور اســت، تئاتر با نفس تماشــاچی فرم 
می گیرد، بازیگر با حس و حال تماشاچی، اجرایش 
خوب یا بد می شود. مثلاً اگر یک تماشاچی وسط 
اجرای بازیگر در سالن عطسه کند یا بخندد، بازی 
بازیگر تحت تأثیر آن قــرار می گیرد. نفس تئاتر 
روبه رو شدن با تماشاچی روی صحنه است. زمانی 
که تله تئاتر کار می کردیم ســعی داشــتیم خط 
تازه ای بیافرینیم و بگوییم که این تئاتر، تلویزیونی 
است، یعنی با الفبای تلویزیون اجرا می شود. من 
بــا تئاترهایی که روی صحنه بــا دوربین ضبط 
می شوند هم مخالف هستم، چون در آنجا بازیگر 
راحت نیســت، اصلاً نفس تئاتر، زنده است مثل 
موســیقی. به تازگی یک فیلم از اجرای کنسرت 
دیدم که خواننده در ســالن خالی می خواند، این 
خواندن چه حس و حالی دارد؟ چرا روی صحنه 

و در سالن خالی این اجرای موسیقی باید ضبط 
شــود؟ خب این را در استودیو ضبط می کردند. 
اینکه خواننده را در ســالن خالی نشــان دهیم 
چه مفهومی دارد؟ تئاتر نیز همین اســت چنان 
که بیشتر از موسیقی نیاز به تماشاچی دارد. تئاتر 
باید صرفاً زنده و در حضور تماشــاچی اجرا شود. 
به نظرم تئاترآنلاین، تئاتر نیست. وقتی واکنش 
تماشاچی دخالتی در بازی نداشته باشد یا نتواند 
حس و حال خودش را به بازیگر منتقل کند، من 

حاضر نیستم آن اجرا را ببینم.

تماشاچی س حضور  اهمیت  درباره  عده ای 
در اجرای تئاتر چنان مصرند که می گویند 
تله تئاتــر تلویزیونی هم بایــد در حضور 

تماشاگر ضبط شود؟
به نظرم شــرایط تله تئاتر و تئاتر با هم متفاوت 
اســت، مثل اینکه بگوییم اجرای موســیقی که 
قرار است ضبط شود حتماً باید تماشاچی داشته 
باشــد. هر روز اتفاقات جدیــدی در عرصه های 
هنری رخ می دهد و ممکن است در آینده، تئاتر 
آنلاین هم جا بیفتد، ولی اکنون نمی توانم چنین 
شــرایطی را تصور کنم. در دهه ۳۰ که تلویزیون 
در ایران راه افتاد، برای اینکه تماشاچی پیدا کند 
قرار شــد گروه های تئاتر هر هفته نمایشی آماده 
کنند، اما نه در حضور تماشاچی بلکه جلو دوربین 
به صورت زنــده اجرا کنند. در آنجا دوربین ها به 
جای تماشــاچی، تئاتر را نگاه می کردند. حضور 
همزمان تماشــاچی و دوربین موجب می شد که 
حواس پرتی بیشتری ایجاد شــود، ضمن اینکه 
دوربین ها به جای تماشاچی، نظاره گر تئاتر زنده 
بودنــد با این تفاوت که کارگردان تلویزیونی یک 

تماشــاچی آگاه اســت، به تمام زوایای صحنه 
آگاهی دارد و می تواند براساس اجرا، تصویر را از 
زوایای مختلف به شکل بسته و باز بگیرد. در آن 
سال ها تئاتر به این شکل اجرا می شد و گروه های 
تئاتر همچــون گروه آقای نصیریان یا گروه آقای 
انتظامی، هر هفته دو ســاعت اجرای زنده تئاتر 
داشتند. ســال ها بعد تلویزیون ملی که آمد قرار 
شد تله تئاتر منحصراً برای تلویزیون ساخته شود. 
در این شیوه باید تصاویر تئاتر براساس اندازه قاب 
تلویزیون ها که معمولاً کوچک بود، گرفته می شد. 
مثلاً در سریال دایی جان ناپلئون که در آن سال ها 
پخش می شد تصاویر لانگ شات همچون تصاویر 
ســینمایی گرفته نمی شد، معمولاً تصاویر بسته 

بودند تا حس بازیگر به تماشاچی منتقل شود. این 
الفبا در تله تئاتر هم به کار گرفته می شد به ویژه 
در دهه ۵۰ یعنی ســال هایی که برای تلویزیون 
تله تئاتر کار می کردم. بر اساس دوربین های روی 
صحنه ســعی می کردیم تله تئاتری کار کنیم به 
طوری که تماشاچی توی خانه حس کند دارد در 
سالن تئاتر می بیند. اگر در اجرای تله تئاتر که باید 
ضبط می شد تماشاچی حضور می داشت، جای 
دوربین ها تنگ می شد و حرکت دوربین موجب 
حواس پرتی تماشاچی می شد یا جلو دیدشان را 
می گرفت. این شرایط برای تله تئاتر وجود دارد که 
با تئاتر متفاوت است. اکنون برایم عجیب است چرا 
در کنسرت های موسیقی که مردم پول می دهند 
تا اجرای زنده را تماشــا کنند، بسیاری دوربین 
موبایلشان را به دست گرفته اند!  مگر نیامده اید از 
کنسرت زنده لذت ببرند، پس چرا تمام حواسشان 
را به دوربین های گوشــی می دهند! بارها به این 
موضوع اعتراض کــردم. من مخالف این موضوع 
هستم که تله تئاتر در حضور تماشاچی اجرا شود، 
چون نتیجه ای ندارد. مواردی از این دست دیده ام 
که به نظرم نه تئاتر است و نه تله تئاتر، چون تله 
تئاتر با الفبای تلویزیون کار می شــود، ولی اینکه 
تئاتــر روی صحنه را با دوربین ضبط می کنند و 
نامش را تله تئاتر می گذارند، درست نیست، چون 
نور آنجا برای اجرای صحنه ای اســت و نه اجرای 
تله تئاتر تلویزیونی یا گاهی ممکن است که صدای 
بازیگر به میکروفن ها نرســد که همه این ها جزو 

ضعف کار است.

به نظر شما در شرایط فعلی که بسیاری س
مجبور بــه قرنطینه خانگی هســتند و 

هنرهایی همچون تئاتر دچار تعطیلی موقت 
شده اند، شاخه جدیدی به اسم تئاتر آنلاین 
می تواند ایجاد شود و اصلاً برای این عرصه 

جدید فکری شده است؟
برای موســیقی چنــد حرکت انجام شــد که 
واکنش های خوبی از ســوی مردم ندیدم. اجرای 
آنلاین کنســرت ها مورد استقبال واقع نشد. چه 
اصراری داریم که در این شرایط تئاتر اجرا کنیم؟ 
گروه هــای تئاتر و هنرمندان تئاتر کمی صبوری 
کنند، چه الزامی وجود دارد در این شرایط تئاتر 
اجرا شود آن هم به هر شکلی؟ تئاتر الفبا دارد و 
قرار نیســت این الفبا را به هم بریزیم. کمی صبر 
کنیم، اکنون زمان اجرای تئاتر نیســت. درست 
اســت که ضربه های مالی و معنــوی زیادی به 
هنرمندان وارد می شود، ولی این آسیب ها متوجه 

همه اقشار مردم است .

به هر حال این شرایط در طول تاریخ هم س
وجود داشته چنان که در شرایط جنگ ها و 
بیماری ها، هنر تئاتر مجبور به تعطیلی موقت 

شد، ولی ماهیت آن تغییر نکرده است؟
همین طور است، باید صبوری کنیم. لذت تماشای 
فوتبال در استادیوم با تلویزیون اصلاً قابل قیاس 
نیست. حتی فوتبالیست ها هم دوست دارند که 
مردم در استادیوم برایشان فریاد بکشند. اتفاقات 
تاریخی همچون جنگ های جهانــی اول و دوم 
موجب تعطیلی بســیاری از اتفاقات جمعی شد، 
همچون فوتبال ولی مگر ماهیت آن تغییر کرد؟ 
مگر می شــود به تیم های فوتبال بگوییم بدون 
تماشــاچی بازی کنند و مردم فقط از تلویزیون 
به تماشــای مسابقات بنشــینند؟ به نظرم باید 
کمی صبر کرد، چون قرار نیســت ماجرای کرونا 
به صــورت دائمی باقی بماند. من تئاتر آنلاین را 
نمی پسندم و نگاه هم نمی کنم. ترجیح می دهم 
نمایش نامه هــای تئاتر بخوانم یــا تله تئاترهای 

قدیمی را ببینم.

بنابراین اجرای آنلاین تئاتر را که معمولاً س
به صورت تک نفره هم اجرا می شود را مسیر 
غلطی می دانید کــه به ماهیت تئاتر ضربه 

می زند؟
دقیقاً، مفهوم تئاتر این اســت کــه روبه روی 
تماشــاچی اجرا شود، کاری که آن ها می کنند 
نامش تئاتر نیست. اینکه یک دوربین روبه روی 
خودمــان بگذاریــم، آن را ضبــط کنیم یا در 
لایواینستاگرام اجرا داشته باشیم، نامش تئاتر 
نیســت. تئاتر نیاز به تماشــاچی دارد، چون 
واکنش تماشــاچی موجب خلاقیت در اجرای 
بازیگر و ظهور توانمندی های او می شــود. در 
واقع ارتباط بین بازیگر و تماشــاگر اســت که 
فضای تئاتر را می ســازد. اصرار نداشته باشیم 
که در هر شرایطی تئاتر اجرا کنیم. تئاتر، تئاتر 
است و قرن هاست که دارد نفس می کشد، در 
این شرایط اجازه بدهیم تئاتر کمی استراحت 

کند.

برش

صبوری  کمی  تئاتر  هنرمندان 
الزامی وجود دارد در  کنند، چه 
آن  شود  اجرا  تئاتر  شرایط  این 
هم به هر شکلی! تئاتر الفبا دارد 
و قرار نیست که این الفبا را به 
کنیم،  صبر  کمی  بریزیم.  هم 
اکنون زمان اجرای تئاتر نیست. 
درست است که ضربه های مالی و 
معنوی زیادی به هنرمندان وارد 
می شود، ولی این آسیب ها متوجه 

همه اقشار مردم است

حسن نقاشی در گفت وگو با قدس: 

پخش اینترنتی حساب و کتاب ندارد!
صبا کریمی: چگونه یک جشنواره برگزار می کنیم و همه ارگان ها 
با هم در برپایی آن متحد می شــوند؟ شــما وقتی به بسیاری از 
پوســترهای همین جشــنواره های داخلی نگاه می کنید، انواع 
آرم های دولتی را می بینید که با مشارکت هم یک فستیوال برگزار 
می کنند. به همان دلیل و با همان منطق نمایش فیلم مستند هم 
می تواند ساختار منسجمی به خود بگیرد.حسن نقاشی، نویسنده 
و پژوهشگر، کارگردان و مستندساز با اشاره به وضعیت سینمای 
مستند اظهار کرد: به نظرم تمام گلایه هایی که در این چند سال 
اخیر درباره وضعیت مستند به وجود آمده، امروز در حال بروز و 
ظهور است و زمانی که به یک آسیب رسیدگی نشود قطعاً تبدیل 
به مشکلی جدی خواهد شد که باید برای آن راه علاجی یافت. ما 
سال هاست در فضای صنفی و به صورت فرد فرد در مورد اکران 
فیلم مستند صحبت می کنیم، اما هنوز برای آن اتفاقی نیفتاده 
اســت.وی در ادامه افزود: از آنجایی که مستندسازان برای تولید 
فیلم هایشان متحمل سختی های بســیاری می شوند و برای آن 
هزینه می کنند و از طرفی دیگر امر تولید مستند بسیار وقتگیر و 
گران است و یک مستندساز بارها از حق و حقوق خودش می گذرد 
تا یک مستند ساخته شود که البته هیچ سودی هم در آن وجود 
ندارد، بنابراین رسیدگی به وضعیت سینمای مستند برای آن ها 
حائز اهمیت است، البته کسانی هم هستند که از بیرون وارد فضای 

سینمای مستند می شوند و اتفاقاً تجارت خوبی هم دارند.

گوش شنوا نیست#
نقاشــی تصریح کرد: اما آن قشری از 
اهالی سینما که دغدغه کار فیلم سازی 
دارند و سال هاســت کــه در صنف و 
تشــکیلات فرهنگی درباره وضعیت 
مســتند گلایه کردند و گفتند آقایان 
مســئول به این وضعیت رسیدگی و 
نظارت کنید و روند پخش و اکران حرفه ای برای اکران مســتند 
در نظــر بگیرید، امــروز می بینیم که در اثــر بی توجهی ها این 
معضلات خودش را نشان می دهد.وی ادامه داد: واقعیت این است 
تا زمانی که مرکز گســترش سینمای مستند و تجربی، انجمن 
سینمای جوانان و برخی شبکه های تخصصی مستند در ایران 
هم صدایی، هم دستی و مشارکت نداشته باشند، هرگز نمی توان 
به آن درجه از اســتاندارد نمایش فیلم مستند رسید. وی درباره 
شرایط شکل گیری این انســجام گفت: قطعاً مسئولان مربوط 
می توانند سازوکاری را برای این انسجام و هماهنگی ترتیب دهند. 
چگونه یک جشــنواره برگزار می کنیم و همه ارگان ها با هم در 
برپایی آن متحد می شوند؟ شما وقتی به بسیاری از پوسترهای 
همین جشنواره های داخلی نگاه می کنید، انواع آرم های دولتی 
را می بینید که با هم صدایی و مشــارکت یک فســتیوال برگزار 
می کنند. به همان دلیل و با همان منطق نمایش فیلم مستند 

هم می تواند ساختار منسجمی به خود بگیرد.
این پژوهشــگر در ادامه یادآور شد: متأسفانه تاکنون این اتفاق 
نیفتاده است، اما من مطمئنم تولیدات مستند ایران حداقل در 

انجمن سینمای جوانان و مرکز گسترش سینمای مستند تجربی 
آن قدر پختگی دارد که مخاطب را جذب کند، زیرا این ها تولیداتی 
کاملاً حرفه ای هســتند و می توانند تفکیک شده و نمایش داده 
شوند. من به عنوان یک مستندساز معتقدم این ارگان ها می توانند 
با یکدیگر هم صدا شوند و این اتفاق بیفتد، اما متأسفانه نمی شود، 

زیرا دغدغه آن وجود ندارد.
نقاشی اظهار کرد: واقعیت این است که ما دچار یک نقص اساسی 
در تولید و عرضه هســتیم. توجه کنید که در این چرخه تولید 
اتفاق می افتد، اما متأسفانه پخش مشکل دارد. مانند این است که 
بخواهیم بحر را در کوزه ببریم. تولید زیاد وجود دارد در حالی که 
پخش اندک است و خروجی ندارد و ظاهراً فقط در فستیوال ها 
می توانیم فیلم ها را ببینیم و درنهایت ســازنده اثر تنها می تواند 
در نشست های هفتگی، ماهانه و ... که در مکان های فرهنگی و 

NGOها برگزار می شود، فیلمش را پخش کند.

می خواهند مستند رایگان اکران شود#
وی تأکیــد کرد: هنوز این تصور در بســیاری وجــود دارد که 
مستندساز باید به شیوه گذشته کپی رایگان فیلمش را در اختیار 
علاقه مندان قرار دهد و فکر نمی کنیم که مســتند هم می تواند 
برای خود تجارتی داشته باشد. در حالی که در بسیاری از کشورها 
از صنعت سینما درآمدهای شگرفی کسب می کنند، اما ما هنوز به 
این مهم پی نبرده ایم و یا اگر هم به آن آگاه هستیم شاید مسئله 

چندان برایمان جدی نیست که چقدر می تواند درآمدزا باشد.
این مستندساز در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: باید 
بپذیریم که مردم هم به مستند علاقه دارند و آن را می بینند و 
این بسیار مهم اســت، بنابراین اگر ساخت و ساز می کنیم، اما 
یک ســتون مهم آن یعنی پخش را نداشــته باشیم، به مشکل 
برمی خوریم. نقاشی درباره اکران آنلاین فیلم های مستند گفت: 
در حالی که ســینمای مستند باید جاری باشد و همیشه دیده 
شود، برای این مسئله به سازوکار اینترنتی اصولی و پایه ای نیاز 

داریم، اینکه قراردادها را به چند بخش محدود نکنیم و سازوکاری 
ایجاد کنیم که وظایف را تعیین و معلوم کند. مگر هنر و تجربه 
موظف نشده فیلم هایی که جایگاهشان به لحاظ فرهنگی و هنری 
با صنعت سینما متفاوت است را نمایش بدهد؟ بنابراین می بینیم 
این ســاختار پیشتر تعریف شده و باید در سینمای مستند هم  
چنین ســاختاری تعریف شود. این نویسنده یادآور شد: سال ها 
روی این ها بحث شده، اما ما هرگز خروجی را که ایده آل سینمای 
مستند و فیلم کوتاه بوده، نمی بینیم. اما پرسش اینجاست که آیا 
برای سازمان عریض و طویل سینمای ایران اساساً دغدغه وجود 
دارد که وضعیت ســینمای مستند را سامان بدهد یا خیر و آیا 
هنوز ترجیح می دهد روی فیلم های سینمایی و سریال های شبکه 
نمایش خانگی خــودش کار کند و نکته مهم تر اینکه ما چقدر 
سینمای مستند و تأثیر آن را در اجتماع و ساختارهای فرهنگی و 

قومی باور می کنیم و آن را جدی می گیریم؟

مستند توانسته خودش را با جامعه وفق دهد#
وی افزود: فراموش نکنیم که فیلم مســتند ساخته می شود تا 
آسیب های جامعه را به نمایش دربیاورد و اشکالات را نشان دهد، 
فرهنگ غنی را به رخ بکشــد و آن را نقد و ســتایش کند. قرار 
نیست مستند کسی را سرگرم کند و اگر می بینید امروز طیفی 
به مستند علاقه مند شده اند و در تلویزیون نیز شبکه تخصصی 
مســتند راه افتاده و برخی خطوط قرمــز و ممیزی ها را برای 
مستندســاز برداشته اند، این نشان می دهد که پی بردیم باید از 
سینما برای خودسازی استفاده کنیم. وی تأکید کرد: اما این اتفاق 
در ایران شعار است و هنوز به عرصه عمل درنیامده است. درست 
اســت که ساختارها شکل گرفته اند، اما هنوز به طور ریشه ای و 
عمیق پی نبرده ایم که مســتند تا چه اندازه می تواند روی مردم 
و علاقه مندانش تأثیر بگذارد. شما می توانید به آمار رسمی شبکه 
مستند رجوع کنید و آن را نسبت به سایر شبکه های تلویزیونی 
ببینید و مقایســه کنید. میزان آمار مخاطبان مرکز گسترش و 

سینمای مستند تجربی، آمار نمایش های هفتگی خانه هنرمندان 
و ... را بررسی کنید و ببینید که چقدر مستند نسبت به گذشته 

اهمیت پیدا کرده است.
نقاشی تصریح کرد: امروز نهادها به سمت تولید مستند رفته اند 
و به این نتیجه رســیده اند که باید اســتانداری و شهرداری ها 
سرمایه ای فرهنگی داشته باشند که این سرمایه از طریق ساخت 
مستند حاصل می شــود. اما این ها کجا باید دیده شوند؟ نباید 
فیلمی که پنج سال وقت فیلمساز را گرفته و برای ساخت آن پول 
بســیاری هزینه شده صرفاً با یک نمایش در یک فستیوال و دو 

نمایش در  گردهمایی فرهنگی به عمرش پایان داد.

دغدغه مسئولان و مطالبه گری اهالی رسانه#
وی ادامه داد: مســئولان باید دغدغه داشــته باشند، رسانه باید 
مطالبه کند. فیلمساز در قالب صنف مطالبه کرد و چون عرضه و 
تقاضا وجود دارد این نمایش باید اتفاق بیفتد، اما از اینجا به بعد 
وظیفه رسانه مشخص می شود که تا چه اندازه این شرایط را برای 
آن مقام مسئول منعکس می کند که معضلات سینمای مستند 

چیست؟ به نظرم اینجاست که جایگاه رسانه مشخص می شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آرشیو سینمای 
مستند ایران گفت: خوشبختانه ما آرشیو بسیار غنی داریم و از 
ســال ۴۰ تا ســال ۹۹ نزدیک به ۵۰ سال آرشیو مستند وجود 
دارد که همیشه حرفشــان مردم و جامعه بوده و اگر این ها را از 
فیلم مستند بگیرید، اساساً کارکردی ندارد. شما در این ۵۰ سال، 
مردم شناســی، اقوام و فرهنگ مستند سینمای ایران را بررسی 
کنید و به این پرســش پاســخ دهید چرا هر بار که می خواهند 
ســازوکار جدیدی در یک منطقه ایجاد کنند ســراغ آرشــیو 
مســتندات آن می روند؟ زیرا سینمای مستند در زمانه خود به 

صداقت آن را منعکس کرده است.

مستند هنری پویا و در زمان جاری است#
نقاشــی افزود: قرار نیست مستند راکد باشــد، بلکه پویاست و 
در زمان جاری می ماند، زیرا واقعیتی را ثبت کرده اســت. شــما 
امروز در محله قیطریه قدم می زنید، اما وقتی مستند »تپه های 
قیطریه« پرویز کیمیاوی را می بینید باور نمی کنید آن تپه های 
باستان شناســانه و پر از تاریخ کهن به یک محله شلوغ و پررفت 
وآمد تبدیل شده اســت. پرویز کیمیاوی کار خودش را کرده و 
بارها مستندش از مجموعه های فرهنگی و تلویزیون پخش شده 
و همچنان علاقه مندانش را دارد و برای مخاطب جذاب است وی 
در پایان درباره اکران مســتند و امکان ارائه آثار و نمایش آنلاین 
در دوران کرونا گفت: البته بسیاری از آثار مستند در سایت های 
مختلف به نمایش درآمده اســت، اما این اتفاق به قدری محدود 
و ناچیز اســت و اصلاً حساب شده نیست که افراد کمتری از آن 
اطلاع دارند. متأسفانه ما هنوز اصول اولیه پخش اینترنتی را نداریم. 
نمایــش اینترنتی نه تنها در این زمان به ضرورت در خانه ماندن، 
بلکه باید یک امر پویا باشد که هرگز در آن وقفه ای نیفتد و این امر 
محقق نمی شود مگر اینکه این سینما را به طور جدی باور کنیم.

مستند

گفت وگو با مسعود فروتن درباره خوب و بد »تئاتر آنلاین«

تئاتر یعنی روبه رو شدن با تماشاچی
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